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Roční kronikářský zápis za rok 2021 
obce Praha 21 - Újezd nad Lesy          

 
Motto: Ad futur memoriam-Pro paměť budoucích věků 

 
 
Epidemie se i letos podepsala na spolkovém a kulturním životě našich občanů, 
protože řada našich tradičních akcí se neuskutečnila vůbec, nebo byla vý-
znamně omezena kvůli vyhlašování nouzových stavů. Také výuka na téměř 
všech stupních škol byla několikrát částečně, nebo úplně zastavena, nebo pro-
bíhala distanční formou z domova.  
 
Jak probíhal další covidový rok. 
V České republice bylo ke dni 9. prosince 2021 testováno celkem 14 484 317 osob. 
Nakaženo bylo 2 312 736 osob, aktivně nemocných bylo 296 702, hospitalizovaných 
6 321, zotavilo se 1 981 792 a zemřelo 34 242. Ke stejnému datu bylo plně naočko-
váno 6 061 188 a částečně naočkováno 666 934 osob. 
 
Ani letos nepolevila epidemie na síle a tím se také odrazila i na práci našeho úřadu. 
Po zkušenostech z předchozího roku covidu již věděli  jak reagovat a fungovat. Přesto 
i nadále museli naši zaměstnanci využívat home office a k jednání používat online sys-
témy.V březnu 2021 jsme bohužel přišli kvůli covidu o naši dlouholetou pracovnici  
Danu Slabochovou, což všechny na úřadě i mimo něj velmi zasáhlo.Celý rok se za-
městnanci snažili, aby provoz úřadu nebyl omezen a to se různými opatřeními poda-
řilo.Občané Újezda tak nijak zásadně omezení nepocítili.  
 
První očkovací centrum v blízkém okolí se otevřelo v květnu 2021 v tělocvičně v Klá-
novicích. Nabídku starostky Starčevičové využilo  cca 300 našich občanů.  
Další očkování které zajistila paní místostarostka Kristýna Kopecká, zajišťoval  mobilní 
očkovací tým ze Zdravotního střediska v Jirnech a proběhlo již v tělocvičně újezdské 
Masarykovy školy 30.11. a 21. 12. 2021a pokračovalo až do jara 2022.Celkem ho vy-
užilo 175 našich občanů.Bylo cíleno především na seniory, aby nemuseli dojíždět do 
velkých pražských center, ale využili ho i mladší občané. Koncem roku bylo otevřeno 
Covid centrum na Rohožníku u zdravotního střediska jako odběrové a testovací místo 
společnosti Váš praktik. Centrum provádělo jak antigenní, tak PCR testy. 
 
Podle údajů hygienické stanice hl. m. Prahy k 22.3.2021 o koronaviru v Praze 21, 
onemocnělo 2323 obyvatel, vyléčilo se 1978 a zemřelo 22. 
 
 

POČASÍ 
 
Na Nový rok bylo ráno-3ºC. První mokrý sníh (10 cm) napadl v noci z 6.na 7.leden 
Mírně sněžilo 12. a 26 ledna a déšť se sněhem se objevil 29.1.V únoru sněžilo 2x, 6.1. 
s deštěm a větrem a  v noci z 15.na 16.1 Na únor nezvyklé odpolední teploty +10ºC 
byly 18. a 19.2. Na konci měsíce se ráno 3x objevily mlhy, V březnu  pršelo s trochou 
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sněhu 5.,8.,15.,18.,a 19.3.Vysoké odpolední teploty +20ºC ukončily poslední tři dny 
března. V dubnu se ranní mrazík -1ºC vyskytl pouze 3x. Během měsíce prší 6x. Na 
Velikonoční pondělí se přehnal silný vítr s deštěm. V květnu se déšť objevil 19x a 26. 
května se k dešti přidal i silný vítr. Teploty nijak nevybočovaly z normálu.Letošní čer-
ven byl o 3,3ºC teplejší než třicetiletý průměr let 1981-2010.Tropické teploty31-33ºC 
byly 17. až 21.června. Silné bouřky s deštěm přišly v noci 21.,22,23., a 29.června.  
Největším extrémem roku bylo tornádo na jihu Moravy dne 24.června,které nebylo vý-
jímečné jen v kontextu České republiky, ale i celé Evropy. 
 
V červenci pršelo celkem 7x a v noci 8.,13. a 14. se k dešti přidaly i bouřka a vítr. 
Pouze jednou, 6.července vystoupila teplota na 30º C.Dojem z letošního léta většině 
Čechů pokazil srpen, který byl mimořádně chladný. Průměrná teplota byla totiž o 1,1ºC 
nižší. Pršelo celkem 9x. Česko tak mělo podle meteorologů srážkově nadprůměrné 
léto. Celkem spadlo průměrně zhruba 302 mm,což odpovídá123 % dlouhodobého prů-
měru.Září nevybočovalo nijak z průměru, prší pouze 2x.V říjnu prší 2x  a  silný vítr se 
objevil 21. a 22.10. V listopadu v neděli 28. 11. se objevil první sníh s deštěm. Déšť 
s větrem se proháněly Újezdem také 30.listopadu V prosinci se první ranní mrazík ob-
jevil 3.12. - 2ºC. Na Štědrý den je + 5ºC, na Boží hod sněží a nejteplejší Silvestr za 90 
let má hodnotu + 13ºC. 
 

ZE ŽIVOTA OBCE 
 
Ještě na prosincovém zastupitelstvu 2020 byl hlavním tématem rozpočet MČ 
Praha 21 na rok 2021.Rozpočet je schodkový v objemu příjmů cca 90,2 mil. Kč a 
výdajů cca ve výši104 mil. Kč. Schodek rozpočtu musel být vyrovnán zapojením re-
zervy z minulých let.  Příjmy zahrnují transfery z MHMP ve výši cca 62,4 mil. Kč, pří-
spěvky na státní správu ve výši 16,2. mil. Kč a nedaňové příjmy ve výši 1,3 mil. Kč. 
Největší kapitolou v rozpočtu je kapitola vnitřní správa a v ní jsou největší položkou 
osobní náklady, které zahrnují odměny zastupitelů a platy zaměstnanců, v obou přípa-
dech včetně sociálního a zdravotního pojištění. Patří sem i finance na opravy, platby 
za energie, školení, poštovní služby a mnoho dalších výdajů. Přesto na začátku roku 
2021 byla rezerva 47 mil. Kč. 
 
Opravy silnic a chodníků. Po letošní zimě jsme zaznamenali více poškozených vo-
zovek než v minulých letech. Naše hlavní komunikace, Starokolínská,Novosibřinská, 
Staroújezdská, Staroklánovická a Zaříčanská jsou ve správě TSK a. s. a zjištěné zá-
vady předáváme správci komunikací k vyřízení. U místních komunikací zajišťuje 
opravy a závady až na několik výjímek MČ Praha 21 externími dodavateli, přičemž 
letos zvýšená četnost nutných oprav přinesla zvýšené nároky na jejich zajištění, včetně 
nákladů na provedení.  Hned na jaře se podařilo zajistit provedení oprav výtluků na 
řadě komunikací. Zároveň se podařila plošná oprava ulic, kde by oprava výtluků již 
nebyla efektivní. Šlo o části ulic Klešické, Svojšické, Zálešanské a Talmberské. Sou-
časně probíhaly i opravy chodníků. Pokračovalo se také v opravách chodníků na Sta-
rokolínské. 
 
V letošním roce se podařilo hezky opravit zanedbaný pamětní křížek v blatovském 
parku.Opravu provedla restaurátorská firma Akant Art. Křížku navrátila poškozené zla-
cení, vyčistila sokl a položila kolem něj novou základovou desku. 
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V únorovém Zpravodaji byl vyhlášen 2. ročník participativního rozpočtu s ná-
zvem „Měníme Újezd“. Jedná se o podání návrhů pro další rozvoj naší MČ, na který 
je letos k dispozici 2 miliony Kč. Termín podání návrhů byl 31. březen 2021. 
 
Újezdská kronika slaví letos 100 let. Prvním obecním kronikářem se stal pan Oldřich 
Roháček, který začal psát první stránky kroniky v roce 1921, ve kterém se náš Újezd 
osamostatnil. Do té doby byl součástí Koloděj a tak Pamětní kniha Koloděj, kterou od 
roku 1890 vedl tehdejší řídící učitel Václav Čermák, zmiňuje i mnohé události týkající 
se Újezda i Blatova. Dalším kronikářem byl Jan Šulc, který psal kroniku do roku 1951. 
Druhý díl újezdské kroniky začala v roce 1954 psát naše nejvýznamnější kronikářka 
paní Růžena Pultarová, která kroniku vedla až do roku 1972. Od té doby až do roku 
2009 byli kronikáři Blahoslav Hruška a Miloš Schmidt. Od roku 2010 je kronikářkou 
obce Marie Tomaidesová, která ještě dvěma svazky doplňujících zápisů zpracovala 
data předchozích let. Všechny kroniky jsou v digitalizované podobě na webu ÚMČ 
Praha21. 
   
Za obtížné koronavirové situace schválila rada MČ Praha 21další pomoc našim 
podnikatelům a živnostníkům. Schválila bezplatné vydání přehledu provozoven a 
podniků s otevírací dobou a kontakty v únorovém a březnovém Zpravodaji. 
 
Naši údržbáři v akci. Letos to bylo poprvé, kdy naše městská část zajišťovala zimní 
údržbu vedlejších silnic vlastními prostředky a technikou. Pracovníci údržby brázdili 
vybrané újezdské silnice a chodníky v lednu 7x a v únoru přidali další čtyři výjezdy. 
K dispozici měli traktor Zetor Major a dvě malá auta Mitsubishi Fuso a Multicar M26. 
Na údržbu chodníků se nasadil malotraktor John Deere a kloubový nosiř Holder C250. 
 
Rada MČ Praha 21 schválila dne 9.3. 2021 programové dotace pro tento rok. Cel-
kem bylo podpořeno 22 organizací a 28 projektů. V celkové částce 500.000 Kč. 
  
Dvě nové knihobudky se v březnu objevily v Újezdě. Jedna je umístěna v parku před 
1. stupněm Masarykovy školy a druhá je u zdravotního střediska na Rohožníku. MČ 
Praha 21 je postavila díky dotaci z operačního programu Životní prostředí. 
 
 
Újezd uklízel 27. března. Vzhledem k epidemiologickým opatřením se letos akce 
„Ukliďme Česko“, konala poněkud netradičním způsobem v malých skupinkách a po-
mocí „pytlomatů“, ve kterých si dobrovolníci vyzvedávali pytle a po naplnění je ode-
vzdávali na dohodnutých místech. Spolek Rarášek si vzal na starost Rohožník kde asi 
30 dobrovolníků dostalo mapku Rohožníku rozdělenou do šesti sektorů s označením, 
kde uklízet a kde odevzdat pytle. Další „pytlomat“ byl zřízen před školou a měli ho na 
starost členové místního ANO. Pro pytle si přišlo 35 občanů. Úklid probíhal „bufetovým 
způsobem“.Každý si vybral místo, o kterém věděl, že je potřeba uklidit, protože ho znal 
z místa bydliště nebo procházek.  
 
V době kdy jsou fitcentra zavřená kvůli covidu, je dobré si zacviřit pod širým ne-
bem. Březnový Zpravodaj představil nabídku čtyř venkovních sportovišť.Workout u 
blatovského rybníka, Workout v Luníkovské ulici, Workout v areálu Kácovská a Fitpark 
Rohožník.Na všech našich sportovištích najdete i podrobný návod jak na cvičebních 
prvcích cvičit. 
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Celostátní sčítání lidu, domů a bytů. Je to celostátní akce s povinnou účastí. Český 
statistický úřad tak zjišťuje cenné informace. Sčítání proběhlo letos v březnu a dubnu 
2021, ve dvou vlnách. Sčítat bylo možné prostřednictvím internetu, nebo pomocí pí-
semného formuláře. Vše potřebné mohli zájemci najít na webu scitani.cz. 
 
Uvádím některé dostupné údaje ze sčítání za naši obec Praha 21. 
 
Obyvatelstvo podle pohlaví: cmuži 5175, ženy 5254, celkem 10 429. 
Podle rodiného stavu: svobodní-é 4392, ženatí-vdané 4520, rozvedení-né 968, 
ovdovělí-é 515 
Věkové skupiny: 1-14 1952, 15-64 6583, 65-a více 1894. 
Průměrný věk: 41,2, muži 40,2, ženy 42,1 
Věřící podle náboženské víry: věřící hlásící se k církvi,,náboženské společnosti nebo 
směru 1050, římsko-katolická 359, Československá-husitská 23, Československá-
evangelická 45, věřící bez příslušnosti k církvi 926, bez náboženské víry 5571, neuve-
deno 2882. 
Nejvyšší vzdělání obyvatel (15 a více let): celkem 8477, základní 889, střední vč,vy-
učení bez maturity 1628, úplné střední s maturitou 2911, vyšší odborné a konzervatoř 
148, vysokoškolské 2510, nezjištěno 359, bez vzdělání 32. 
Podle vybraných státních občanství: Česká republika 9618, Slovensko 137, Ně-
mecko 11, Polsko 6, Ukrajina 323, Rusko 71, Vitnam 9, nezjištěno 13. 
Počet bytových domů : 2629 
 
Nový přístřešek na zastávce Rápošovská. Dlouho kritizovaná zastávka MHD ve sta-
nici Rápošovská ve směru z centra se konečně dočkal zastřešení i s lavičkou, takže 
občané i žáci školy se nyní mají kam schovat před nepřízní počasí. 
 
76. výročí osvobození a konce války. Datum 6. května 2021 nebylo zvoleno ná-
hodně, protože právě tehdy 6. 5. 1945 přišli o život v květnové revoluci újezdští, no-
vosibřinští a kolodějští muži, čtyřem z nich byla 5. 5. 1968 odhalena pamětní deska 
v budově základní školy. Po různých úpravách školní síně slávy byla tato pamětní 
deska dlouhá léta uložena v újezdském muzeu. Po dohodě muzea s vedením ÚMČ 
bylo rozhodnuto, že deska bude umístěna na místě,kde tito muži položili své životy. Je 
tedy umístěna na pomníčku u budovy úřadu v Lomecké ulici, kde tehdy sídlil v obec-
ním domě i poštovní úřad. Jejímu znovuodhalení předcházelo položení věnců k po-
mníkům na Rohožníku a Blatově.Další dojemné chvíle nastaly ve škole, kde byl polo-
žen věnec k bustě pana učitele Stanislava Krause. Díky vzpomínkám jeho bývalých 
žákyň, jsme se přenesli o několik let zpátky do újezdských školních lavic a vyposlechli 
si zajímavé vyprávění o něm i dalších tehdejších učitelích. Hlavní část programu za-
čala překvapením, kterým nebyl nikdo jiný než školní Sovičky. Po dlouhé pauze, sta-
tečně v rouškách provázely celý program znovuodhalení pamětní desky. 
 
Mobilní rozhlas, chytrá komunikace s Úřadem MČ Praha 21. Od června nově fun-
guje informační kanál o dění v obci a mimořádnostech, jako jsou varování o výkyvech 
počasí, odstávky vody, nebo elektřiny, průjezdnost našich komunikací nebo informace 
o kulturních a společenských akcích v obci. Pomocí webového rozhraní nebo mobilní 
aplikace se tyto důležité informace dozvíte přímo do telefonu. Díky mobilní aplikaci 
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můžete nyní zpětně komunikovat s ÚMČ a upozornit třeba na černé skládky, nebo ni-
čení obecního majetku. 
 
Klub pro seniory pokračuje. Od června byla znovu obnovena středeční setkávání na 
multifunkčním hřišti. Vzhledem k tomu, že se to osvědčilo budou takto pokračovat i po 
prázdninách.V případě špatného počasí by se schůzky konaly v zasedačce Levelu. 
 
Nově opravená školní hřiště slouží i pro veřejnost. Na nově opravených hřištích za 
tělocvičnou 2. stupně Masarykovy školy Polesná 1690, si mohou zájemci od 1. června 
zahrát volejbal,basket, malou kopanou, nebo florbal. Hřiště jsou vybavena základním 
náčiním , jako jsou branky, sítě a koše. Míče a další sportovní náčiní si zájemci musí 
přinést. V areálu jsou i betonové stoly na stolní tenis. Hřiště budou v provozu ve všední 
dny od 15. do 21. hod. a o víkendech od 10. do 21 hod. 
 
Vítání občánků. Pan starosta Milan Samec přivítal 10. června 2021 nové občánky 
naší obce. Slavnost proběhla již potřetí pod širým nebem v parku před 1. stupněm 
Masarykovy školy a panovala příjemná atmosféra. Krásné slunečné dopoledne zpří-
jemnily svým vystoupením děti z MŠ Sedmikráska.Druhé letošní Vítání se uskutečnilo 
na stejném místě ve čtvrtek 16. září, kde pan starosta přivítal 25 dětí. I zde asistovaly 
děti z MŠ Sedmikráska.  
 
Újezd pomáhal. Koncem června se několika obcemi na  Břeclavsku a Hodonín-
sku prohnalo tornádo. Bezprostředně poté se zvedla velká vlna solidarity. K pomoci 
se připojil i Újezd. Rada ÚMČ schválila na mimořádném jednání okamžitou pomoc ve 
výši 4 x 30 tisíc Kč pro nejvíce postižené obce. V sobotu dva dny po tornádu jsme 
zorganizovali rychlou materiální sbírku. Sešla se spousta nářadí, drogerie, spojovacího 
materiálu a dalších potřebných věcí. Po doplnění darů z dalších městských částí je 
náš úřad odvezl rovnou do Hodonína. Na místě jim dobrovolníci pomohli sbírku vyložit. 
Organizátoři jim na místě poděkovali za pomoc a solidaritu s postiženými. Po žádosti 
organizátorů, že potřebují také svítilny, baterky a baterie zařídila újezdská výjezdová 
skupina ještě sbírku právě těchto věcí. Ty pak na místě předali naši dobrovolní hasiči, 
kteří na místo odjeli pomáhat o několik dní později. Díky tedy patří všem, kteří se na 
sbírce podíleli.   
 
Výstava 100 let samostatnosti obce Újezd, byla nainstalovaná14. 8. 2021 v parku 
před Masarykovou školou. Předcházela hlavním oslavám v neděli 29 srpna. Podrobně 
o ní píši v kapitole muzeum na str.16. 
 
 
Dny zdraví proběhly ve dnech 8-9. – 11.9. V průběhu několika dnů se občané mohli 
seznámit s mnoha sportovními i zájmovými aktivitami. Program byl přímo nabitý ak-
cemi a prezentacemi. Ve středu 8. 9. sportovní den v Kalské 16.00-19.00, ukázkový 
trénink tenisu a volejbalu, boulderingová stěna-ukázka lezení, Vidrholecký orienťák pro 
děti i dospělé. Čtvrtek 9. 9. Sportovní den v Újezdě, Český rybářský svaz seznámil na 
blatovském rybníku s rybařením., lekce Nordic Walking hřiště v Čentické. Pátek 10. 9. 
hřiště v Čentické ukázka basketbalu a florbalu, taneční vystoupení, asistenční psi, vče-
lařství, třídění odpadu, zdravotní diagnostika, hasičský sbor, zookoutek, dílničky, vy-
stoupení Kangsim Dojang   a další. Sobota 11. 9. v Čentické, HOOD JAM BMX jam, 
Rarášek Cesta za pokladem skřítků.  
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Celou akci pořádala MČ Praha 21 v rámci Místní agendy 21. Poděkování patří 
všem, kteří se na akci podíleli a pomáhali, vystupujícím, účinkujícím, přednášejícím i 
zástupcům spolků a organizátorům z ÚMČ Praha 21. 
 
Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR se konaly 8. a 9. října.Poměrně 
vysoká byla volební účast, lehce přes 75 %. Na prvním místě se umístilo uskupení 
SPOLU ( ODS,KDUČsl, TOP 09), které získalo 43,02 % hlasů, druhé místo obsadilo 
hnutí ANO 2011 18,81 % hlasů a na třetím místě skončilo uskupení Piráti a STAN 
s 18,19% hlasů. 
 
Újezd Fest 21.  16. 10. 2021 se konal na multifunkčním hřišti v Čentické 2. ročník 
Újezdského festivalu. Zájemci se přišli rozloučit s létem, užít si dobré muziky, jídla a 
pití. Pro děti zde byli klauni, bubenická školka, výuka žonglování a další. Akce byla 
pořádána ve spolupráci s ÚMČ Praha 21 a zúčastnily se taká čtyři kapely. 
 
. 
ÚMČ zajišťuje podle zákona 108/2006 Sb. o sociálních službách, také pečovatel-
skou službu. Ta je poskytována osobám, které mají sníženou soběstačnost z důvodu 
věku, chronického onemocnění,nebo zdravotního postižení,vyžadujícího pomoc jiné 
fyzické osoby. Terénní služba je poskytována v domácnostech klientů a ambulantní 
pečovatelská služba ve Středisku osobní hygieny na Rohožníku. V rámci pečova-
telské služby je nabízena jako nenároková doprava osobním vozidlem pečovatelské 
služby. Nejžádanější službou byla dovážka obědů do domácností seniorů. Další služby 
byly poskytovány v oblasti osobní hygieny, úklidu, nákupů a pochůzek. Pečovatelská 
služba má čtyři zaměstnance,vesměs ženy. Koordinátorkou pečovatelské služby je 
paní Eva Hrušková. Oddělení pečovatelské služby ÚMČ Praha 21, Staroklánovická 
260 budova B, boční vchod z Hulické 1. patro. 
Pečovatelská služba je připravena pomoci. Vzhledem ke zhoršující se epidemiolo-
gické situaci bylo znovu aktivováno telefonní číslo pečovatelské služby. Tak jako před 
půl rokem platí, že na tomto čísle získáte pomoc, a to i když nejste klientem pečova-
telské služby. 
 
V prostorách Polyfunkčního domu nabízí své kroužky a další aktivity Dům dětí a 
mládeže Praha 10 - Dům UM.  
Současní nájemci mají již zkušenosti z činností odloučených pracovišť v okrajových 
částech Prahy, kde mají šest pracovišť. Naše pracoviště je otevřeno od roku 2016. 
Nabízejí kroužky se širokým zaměřením a zkušenými lektory a snaží se udržet na při-
jatelné výši i účastnické poplatky. Je zde centrum pro předškolní děti (CPD), aktivity 
pro předškoláky a rodiče s dětmi. Oblasti zájmové činnosti: výtvarka a keramika, diva-
dlo, tanec, hudba, technika, jazykový kurz, sport a příměstské tábory. Dali újezdskému 
pracovišti vlastní tvář, co se týká koncepce, grafiky, propagace až po smlouvy s inter-
ními i externími spolupracovníky. Spolupracují se školami i spolky v obci a v případě 
zájmu a volné kapacity jim umožní objekt také využít. Vedoucím újezdského pracoviště 
je pan Bc. Vojtěch Tyle s týmem spolupracovníků. V současnosti zde probíhá téměř 
90 zájmových útvarů v oblasti sportu, keramiky, výtvarné činnosti, tance, divadla, 
hudby a techniky s celkovou kapacitou přes 900 dětí. Zásadní proměnou prošla počí-
tačová učebna, která je vybavena novými počítači. Pro sportovní činnost využívají tě-
locvičny v Újezdě, Klánovicích, Běchovicích a Šestajovicích. 
. 
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Kromě poutavé celostránkové grafické inzerce v téměř každém čísle Zpravodaje, 
má Dům UM aktivovány i nové webové stránky www.dumum.cz 
 
V letošním roce proběhl 2. ročník participativního rozpočtu, kdy mohli občané i 
spolky podávat návrhy na vylepšení životního prostředí v obci. Celkem bylo pro tuto 
akci vyčleněno 2 miliony Kč.  
Podáno bylo 15 návrhů a do hlasování jich jako realizovatelných postoupily dva vítězné 
návrhy: „Víceúčelové hřiště na Rohožníku“ a „Oprava přístřešku a zastávky Bus MHD 
Rohožník“.  
 
Již šestý rok běží mobilní aplikace "PRAHA 21". Aplikace poskytuje občanům 
rychlý přístup k důležitým informacím z MČ a zároveň umožňuje obousměrnou komu-
nikaci MČ-občan. Pro využití maximálních výhod aplikace, je nutná registrace a přihlá-
šení uživatele. Přihlášení je také možné, pomocí účtu na sociálních sítích Google a 
Facebook. 
 
Recital Petra Kotvalda uspořádal spolek OKO 23. listopadu v rámci 6. ročníku svého 
seriálu „Hvězdy v Újezdě“.  
 
ÚMČ Praha 21 schválil odpuštění nájmu i pro listopad pro podnikatele, kteří mají 
prostory pronajaté od městské části a na základě vládních nařízení kvůli koronaviru 
musely být provozovny uzavřeny. 
 
Pošesté se Světluškou.Rozsvícení vánočního stromu první adventní neděli 28. lis-
topadu bez připraveného kulturního programu. I to „málo“ ukázalo velké porozumění 
pro naše nevidomé spoluobčany a otevřená srdce. Na konto Světlušky přibylo 45 010 
Kč. Kvůli pandemii probíhalo již druhým rokem rozsvícení netradičně, ale přesto se 
konalo. Letos mělo být překvapením a to díky nápadu paní zastupitelky Jitky Carbolové 
zahrát po rozsvícení stromu divadelní představení „Z Újezda do Betléma“. Jde o spo-
lečné nastudování hry zástupci z řad pedagogů a zaměstnanců školy, tatínků, hasičů 
a Soviček v roli pastušků. Jenže co lze v této divné době naplánovat?  Zůstala alespoň 
charitativní sbírka pro Světlušku, letos již šestá v době adventní. Kromě upomínkových 
předmětů mohli přispěvatelé a jejich ratolesti výrobky dětí školy ozdobit venkovního 
anděla umístěného u rozsvíceného stromu v parku, nebo vánoční stromečky ve 
škole.Na rozsvícení, které bylo  přenášeno online, se přišla již tradičně podívat ředi-
telka Nadačního fondu Čro Světluška Gabriela Drastichová. Újezdským poděkovala 
za to, že i v této nelehké době nepřestávají dělat věci, které nás spojují. 
   

ŠKOLSTVÍ 
 

Masarykova základní škola 
 
Školu navštěvovalo celkem 1064 žáků ve 48 třídách. Vzdělávacím programem pro 
všechny třídy, zůstává: "Škola-dílna lidskosti". Škola má celkem 111 pedagogických 
pracovníků. Má také 35 provozních zaměstnanců školy. Škola má kapacitu 1100 žáků. 
Z celkového počtu tříd je na I. stupni 29 tříd a na II. stupni 19 tříd. Na I. stupni je 666 
žáků a průměr na třídu je 23 žáků a na II. stupni je 398 žáků s průměrem 20,9 žáků na 
třídu.  
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Masarykova základní škola, je úplnou základní školou s I. a II. stupněm a je umístěna 
ve dvou vzájemně odloučených objektech, Staroklánovická 230 a Polesná 1690. Od 
školního roku 2016/2017, byla uvedena do provozu přístavba (samostatná bu-
dova o šesti učebnách spojená s budovou v Polesné, se vchodem z ulice Čen-
tická). Součástí těchto objektů jsou: základní škola (kapacita 1150 žáků), školní jídelna 
(kapacita 1600 strávníků), školní družina (kapacita 600 žáků) a školní klub (kapacita 
90 žáků).  Je samostatným právním subjektem-příspěvkovou organizací od 1. 1. 1993.  
 
Rada MČ Praha 21 odvolala k 1. 3. 2021 ředitelku Masarykovy základní školy Mgr. 
Hanu Cermonovou. Důvodem pro odvolání bylo neprůkazné účetnictví, které nebylo 
přes požadavek zřizovatele napraveno a nebylo možné schválit účetní uzávěrku za 
roky 2019 a 2020. Od 2.3.2021 je zastupujícím ředitelem školy Mgr. Libor Skala.  
 
 Školská rada má 9 členů, 3 za rodiče žáků, 3 za školu a 3 za zřizovatele. Před-
sedkyní rady je paní Mgr. Květoslava Bělohubá. V tomto školním roce zasedala rada 
celkem 7x. S ohledem na covidovou pandemii se pouze 2x sešli prezenčně a ostatní 
zasedání proběhla jako videokonference. 
 
Multikulturní výchova, je zapojena do celoškolního projektu a pozvolné zařazení do 
kolektivu ŠD, dětí cizinců, kterých bylo 54. V roce 2021 to bylo 11 dětí z EU (Slo-
vensko 6, Dánsko 3, Maďarsko 1 a Lotyšsko 1. 43 dětí ze zemí mimo EU (Ukrajina 18, 
Rusko 12, Arménie 6, Vietnam 4 ,Čína 4 a Pobřeží Slonoviny 1). Všichni žáci jsou 
integrováni do běžných tříd a odhadem 75 % z nich neměl jazyk zásadní vliv na průběh 
vzdělávání. Všichni pedagogové byli proškoleni projektem INBAZE, aby věděli, jak 
s těmito žáky pracovat.  
 
V tomto školním roce probíhala výuka s prvky Montessori pedegogiky poprvé podle 
nového školního programu přímo pro tyto třídy. Rozdělením dětí ze stávajících tříd (1.A 
a 2.A) a jejich doplněním o prvňáčky vznikly od září dvě třídy s věkově smíšenou sku-
pinou tzv. trojročí. 
 
Kvůli covidu 19 se škola od 4.ledna 2021 opět ocitla na distanční výuce. Učitelé 
sdílí s dětmi výuku a život přes obrazovku. Páteční sněhovou nabídku využili šikovní 
třídní fotografové naší 6. B. Jejich kmenová třída, výtvarná učebna prošla kompletní 
rekonstrukcí a jedna z nástěnek posloužila k výstavě zimních fotek, jejichž část se uká-
zala i v únorovém Újezdském zpravodaji. 
 
Letošní Den otevřených dveří a Dílničky se školní družinou proběhly kvůli covidu 
pouze prostřednictvím online připojení v době od 15. do 18. března. 
 
Školáci pomáhají nemocným dětem. Již druhým rokem požádala naši školu nezis-
ková organizace Fond Sidus o pomoc při prodeji náramků, propisek a magnetek. Vý-
těžek pomáhá nemocným dětem. O celou akci se postarala paní učitelka Vendulka 
Tustová a 5 tříd se svými třídními učitelkami. 
 
Nová učebna výtvarné výchovy. Po rozsáhlé rekonstrukci tělocvičen a viditelné pro-
měně dalších dvaceti jedna vnitřních prostor školy,se dočkala nového kabátu také 
učebna výtvarné výchovy. Učebna se změnila k nepoznání. Rozsáhlá rekonstrukce 
placená z rozpočtu školy zahrnula podlahy, rozvody, instalatérské práce, osvětlení a 
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vybavení nábytkem. Žáci a učitelé ocenili změnu největší a tou je nová interaktivní 
modrobílá tabule, která ladí s modrošedým vybavením a tapetou. 
 
V březnu proběhla na 1.stupni soutěž Matematický klokan.Děti řešily soutěžní za-
dání dálkově z domova. Rodičům učitelé poděkovali za spolupráci a pomoc při odesí-
lání výsledků. 
 
Online proběhla ve škole i recitační soutěž druhých a třetích ročníků.Přihlásilo se 
celkem 13 žáků. Všichni zúčastnění recitátoři si zaslouží pochvalu i obdiv za odvahu a 
energii vloženou do této netradiční formy soutěže přes obrazovku počítače.  
 
Bedýnky příběhů. V březnu se v této nelehké covidové době realizovaly v naší škole 
programy INBÁZE s multikulturní tématikou a navázaly tak na tradici. Program se jme-
nuje „Bedýnky příběhů“ a musel tentokrát probíhat online. Obsahem jednotlivých be-
dýnek je seznámení s kulturami různých národů. Aktivita je vždy vedena českým lek-
torem a rodilým mluvčím. Tentokrát se žáci seznamovali s historií a kulturou Německa. 
 
V červnu proběhlo výběrové řízení na ředitele naší školy. Komisi se představili tři 
kandidáti. Komise doporučila radě MČ jako nejvhodnějšího kandidáta současného ře-
ditele Mgr. Libora Skalu. Rada MČ na svém zasedání pana Skalu následně jmenovala. 
 
 Zápisy do první třídy byly v plném proudu a již v polovině dubna byla ukončena 
první část, kdy rodiče měli možnost čtyřmi způsoby podat vyplněné formuláře. Rodiče 
potom dostali registrační číslo a termín pro online spojení. A druhá fáze zápisu pro-
bíhala na dálku. Rozhovor mezi paní učitelkou a budoucím prvňáčkem byl velmi po-
dobný klasickému zápisu. „Jakou barvu má mašlička zajíčka? Jaká zvířátka vidíš na 
obrázku?“ Bylo velmi pěkné poslouchat básničky nebo zpěv dětských písní v době kdy 
je ve škole kvůli covidu zakázaná hudební výchova. Celkem se takto zaregistrovalo 
165 žádostí.Ještě se řešily případné odklady docházky a potom se rodiče dozvěděli 
výsledky vyhodnocení zápisu, které bylo zveřejněno na webu školy a u vchodu do 
budovy školy. 
 
V červnu podnikly třídy 1. E a 2. E výlet do Včelího světa v obci Hulice. Hravou 
formou se děti seznámily s životem včel, prošly se včelím úlem s obřími plástvemi. Na 
dotykových monitorech si prohlédly anatomii včely, vyzkoušely pomůcky pro práci vče-
laře a zahrály si na pilné včelky létavky. 
 
Dlouho odkládané okresní kolo Matematické olympiády pro žáky 5. tříd se nako-
nec podařilo uskutečnit prezenčně 19. května. Naši školu reprezentovalo 16 žáků 
z nichž 11 zvládlo soutěž úspěšně. Nejlépe se umístily žákyně 5.E Bára Brzešková a 
Emma Jarošová na bodově třetím místě. Gratulace patří i dalším na 4. 5. a 6. místě. 
 
Masarykova základní škola přešla od pondělí 24. května na PCR testování. Ne-
spornou výhodou je, že bude probíhat pouze jednou za dva týdny a má daleko větší 
vypovídající hodnotu než antigenní testování. Výsledek se dozvěděli do 24 hodin. 
 
Koncem června se třídy 1.E a 2. E vydaly do pražské ZOO, aby se potkaly se zvířaty 
téměř ze všech koutů naší planety.Děti si postupně prošly pavilon tučňáků, šelem, goril 
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a klokanů a nakonec v ohradě krmily ovečky. Zpestřením výletu byla rezervace Bororo, 
amazonská vesnice s obrovským herním hradem. 
 
Vychovatelky 3. a 7. oddělení školní družiny uspořádaly pro děti ke  Dni dětí spor-
tovní odpoledne. Děti soutěžily v šesti disciplinách. Nejzajímavější pro ně byl hod ping-
pongovým míčkem do kartonu od vajec a tanec s plyšákem, který se nejvíce líbil děv-
čatům. Za provedené sportovní výkony dostaly děti jako odměnu barevné balonky a 
čtyři nejlepší drobnou hračku. Počasí přálo a odpoledne se vydařilo.  
 
Hlavní město Praha vyhlásilo pro letošní rok programy na podporu projektů ke 
zlepšení životního prostředí,do kterých se přihlásily se svými projekty mateřské školy 
Sedmikráska a Rohožník a Masarykova ZŠ. Za program „Osvěžení do zahrady“, zís-
kala Masarykova ZŠ 100 tisíc Kč. Na školní zahradě u prvního stupně vznikne pítko a 
mlhoviště. V parných dnech se tak děti dočkají osvěžení. 
 
Začátek letošního školního roku byl kvůli pandemii netradiční. Děti se po prázd-
ninách scházely rovnou ve svých kmenových třídách v Polesné a Čentické, čekaly na 
děti nově příchozí ze Staroklánovické a 6.třídy na nové třídní pány učitele a paní uči-
telky. Proběhlo povinné testování a po létech projevů ředitele školy a představitelů 
radnice před nastoupenými žáky, učiteli a rodiči, byly letošní projevy pana ředitele Li-
bora Skaly a starosty Milana Samce přenášeny do tříd školním rozhlasem. Prvňáčkům 
byl jejich první den ponechán. S doprovodem nastoupili před budovu školy a jejich 
první školní kroky odstartovala zvonečkem paní zástupkyně ředitele školy Jana Siebe-
rová, pod dohledem pana ředitele a pana starosty.  
 
Děti 1. stupně ZŠ ze Staroklánovické se 13. září zúčastnily programu „Dny pro 
záchranu života“, který navazoval na předešlé Dny zdraví. Moderní zábavnou formou 
se děti naučily rozpoznat život ohrožující stavy, ošetřit drobná poranění, nebo zlome-
niny, zastavit krvácení a přivolat lékařskou pomoc. K dispozici byl i plně vybavený sa-
nitní vůz.Dětem se program moc líbil. Interaktivní kurs pro žáky základních škol zajiš-
ťuje tým záchranářů Zdravotníci s.r.o. 
 
Bezpečná cesta do škol – Den bez aut, vyhlásila Praha 21-Újezd nad Lesy na středu 
22. září 2021. 
 
Dne 30.září se děti 2.E vydaly zažít spoustu dobrodružství a legrace do Aquapa-
láce Praha. Vyzkoušely si nejen svoje plavecké dovednosti, ale také se svezly na růz-
ných tobogánech, zažily umělé vlnobití a sjezdy ze strmé skluzavky. Na závěr si po-
chutnaly na chutném obědu a s celým aquaparkem se rozloučily dováděním na pirát-
ské lodi. 
 
Po zahájení nového školního roku bohužel pokračuje i povinnost testování na covid 
19, ale naše ZŠ používala PCR metodu. Děti tak nemusely podstupovat testování 
každý druhý den antigenními testy, ale byly testovány spolehlivější metodou a pouze 
jednou týdně. 
. 
Po dlouhé roční odmlce kvůli covidu 19 se děti 30. listopadu 2021 konečně do-
čkaly sportovní soutěže, Plavecko-běžeckého poháru. V rámci podzimní části se 
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zúčastnily již pěti kol a toto bylo poslední. Plavecká část se konala v bazénu v praž-
ských Radlicích. Potom se přesunuly do parku v Butovicích, kde běžeckou část prová-
zel vítr a sněhové přeháňky. Navzdory počasí si vedly skvěle a dosáhly na 4 medailové 
pozice. 1 zlatá, 2 stříbrné a 1 bronzová. Staly se tak opakovaně jednou z nejúspěšněj-
ších škol. K těmto super výkonům jsme přidaly ještě další pěkná umístění v první de-
sítce.Kromě výsledků jednotlivých závodů bojovala řada účastníků o celkové umístění 
v seriálu soutěže. Závod, kterého se účastní téměř tři desítky pražských škol, 
včetně sportovních tak po podzimní části drží naše škola pevně v rukou a s pře-
vahou si celkově stojí na prvním místě.  
 
Městská část Praha 21 – Újezd nad Lesy je zřizovatelem a spravuje čtyři státní 
Mateřské školy. 
Do našich školek jsou přijímány již tříleté děti a rodiče mohou bez stresu plánovat svůj 
návrat do zaměstnání. Městská část Praha 21 investuje každoročně vysoké částky do 
rekonstrukce i do vybavení školek.  
 

1. Mateřská škola, Čentická 
 
Ředitelkou 1 MŠ, je od 1. 7. 2015 paní Mgr. Helena Kuprová. 1. Mateřská škola v 
Čentické ulici 2222 se nachází v zástavbě rodinných domů u lesa. Budova je patrová 
s bezbariérovým přístupem se třemi třídami rozdělenými podle barev modrá, červená 
a žlutá s kapacitou 76 dětí. O děti pečuje 7 pedagogických pracovníků a dalších 5 
pracovnic, které zajišťují provoz školy a školní jídelny.  
 
V tomto školním roce navštěvovalo školu 68 dětí. V přízemí budovy jsou umístěny 2 
heterogenní třídy s počtem 24 žáků a 1 homogenní třída v patře s 20 předškoláky. 
 
Školní výukový program je zpracován pro roky 2019-2024. Mottem je „Hrajeme 
si, povídáme, učíme se co neznáme“. 
 
Škola spolupracuje se Spolkem rodičů MŠ Čentická na různých akcích, jako konzul-
tační dny před zápisem do MŠ, Den rodiny, pasování předškoláků na školáky, pomoc 
rodičů při úpravě okolí školky, pomoc při sběru a odvozu baterií a další.  
 
Z důvodu proticovidových opatření byla škola z nařízení vlády v době od 1.3 do 12. 
4.2021 uzavřena a i jinak byl z důvodu této pandemie velmi omezen dřívější běžný 
kontakt dětí s institucemi a spolky v obci (senioři, knihovna apod.). 
  
Uspěšná podzimní akce v rámci projektu Recyklohraní – sběr drobného elektro-
odpadu a použitých baterií, byla 2x vyhodnocena jako nejlepší v rámci Prahy. 
 

Mateřská škola "Sedmikráska" 

Mateřská škola sídlí na adrese Lišická 1502. Nachází se v krásném prostředí ve dvou 
pavilonech v hlavní budově se čtyřmi třídami po 24 žácích a jednou třídou s 20 žáky 
na detašovaném pracovišti, které sídlí na adrese Hulická 1535. Třídy se jmenují Ješ-
těrky, Cvrčci, Šídla, Čmeláci a Šnečci. Škola má 116 dětí, 12 učitelek, 3 provozní za-
městnance a 3 kuchyně.  
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Škola má dále hospodářskou budovu, prostorné zahrady a vlastní kuchyni. Výborný je 
kolektiv pedagogických a provozních zaměstnanců. Trvale velmi dobrá je spolupráce 
s rodiči dětí i se zřizovatelem ÚMČ Praha 21. Ředitelkou školy je Mgr. Martina Ku-
bová. 

„Voda do zahrady MŠ Sedmikráska“ je název projektu, který se ve škole realizoval. 
Projekt byl podpořen hl. m. Prahou v grantové oblasti životní prostředí-Zelené učebny 
částkou 180 tisíc Kč, je první částí plánu na přeměnu naší zahrady v krásné místo plné 
života. Škola pořídila pítko a mlhoviště a letos s projektem „Zeleň do zahrady“, získala 
100 tisíc Kč. 

Kvůli covidu 19 byl několikrát omezen provoz, MŠ byla .3x. uzavřena kvůli karanténě 
nebo pro distanční výuku. Nejdelší uzavření bylo v době od 1. března  do 30. dubna.I 
v této době od 12. do 30. dubna nebyla uzávěra pouze pro předškoláky. Distanční 
výuka proběhla od 25. do 29. ledna a od 1.3. do 9. 4.Při posledním distančním vyučo-
vání proběhly orientační závody pro děti a rodiče,naučné stezky v Klánovickém lese a 
Velikonoční stezka kolem školky. Další aktivity15. 6. Mirakulum, 23.6. Pasování před-
školáků,1.6. účast na sportovním odpoledni ke Dni dětí, 10. 6. Noční spaní ve stanech, 
10. 9. Den zdravé země 20. 9., 4. 10., 11. 10., Proxima sociale (předškoláci), 14. 10. 
Zdravotníci v MŠ (sanitka, první pomoc pro děti, 11. 12. vánoční zpívání. 

Kroužky pro děti: angličtina, keramika, jóga, sportovní hry, lidové písničky a tanečky, 
výtvarné hrátky. 

                                            Mateřská škola Rohožník 

Ředitelka, paní Bc. Iveta Průšová, má k dispozici 8 pedagogů a 5 provozních za-
městnanců. Kapacita školy je 66 dětí. Mateřská škola je umístěna na okraji naší měst-
ské části v sídlištní zástavbě (Žárovická 1653), ale nedaleko lesa s prostornou dobře 
vybavenou školní zahradou. Výhodou školky je vlastní kuchyň. 
 
Elektronický předzápis proběhl v době od  6.. do 30. 4. Rozhodnutí o přijetí,nebo 
nepřijetí dítěte do mateřské školy si rodiče vyzvedli osobně 30. května v ředitelně MŠ. 
 
Tento školní rok byla přímá spolupráce s rodiči omezena kvůli pandemii covidu pouze 
na společnou brigádu na školní zahradě. Veškeré besedy, besídky a společná pose-
zení byla ze stejného důvodu zrušena.  
 
I pro tento školní rok pokračoval Školní vzdělávací program „„Živá zahrada“. 
Škola získala dotaci od  Hl..města Prahy ve výši 250 tisíc Kč,za které bude škola rea-
lizovat projekt „Vodní kaskády“, „Tvořivou hromadu“ a „Dětskou džungli“. Environmen-
tální výchova je zařazena do ŠVP „Živá zahrada“a spolu s Lesy Praha byl pro děti 
připraven ekologický program. 
 
 Pro cizojazyčné děti (1x Rusko 1x Rumunsko) byl připraven individuální plán. Komu-
nikace s rodiči i integrace žáků se daří. 
 
Pro všechny předškolní děti byla opět využívána výuka anglického jazyka, kterou vyu-
čuje vlastní učitelka školy v rámci ŠVP. 
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K ŠVP výrazným způsobem přispívá i spolupráce s paní Milenou Uherovou, „školko-
vou babičkou“, která do školy dochází již několik let a nabízí dětem ukázky řemesel, 
jako je švadlena, keramička, výrobce hraček a další.  
 
.Školku si můžete prohlédnout i na videoprezentaci na webu www.msrohoznik.cz 
 
 
 Mateřská škola "Sluníčko" 
 
Mateřská škola Sluníčko, se nachází v klidném a pěkném prostředí MČ a je součástí 
Masarykovy základní školy v Polesné ulici 1690, kde využívá celé třetí poschodí, které 
je odděleno od ostatních prostor školy. V letošním roce, má škola celkem 92 žáků. 
Škola má 11 pedagogů a 5 provozních zaměstnanců..Kapacita školy je 108 dětí.a 
vzdělávání probíhá v homogenních skupinách. Stravování je zajišťováno dovozem 
obědů z Masarykovy základní školy pracovnicí ze školní jídelny-výdejny. Svačiny se 
připravují v MŠ v přípravné kuchyňce.  
Od 1. 9. 2020 je ředitelkou školy paní Mgr. Simona Plašilová. 
 
Třídy se jmenují od nejstarších dětí Rybičky, Berušky, Dráčci a Kuřátka. 
 Kromě zájmových kroužků pořádají adventní benefiční dílny se společným posezením 
a vystoupením dětí. Děti pravidelně pobývají venku v týpí, učí se dovednostem v pří-
rodě, rozdělávají oheň a uklízejí dřevo.  
 
Kvůli covidu 19 byla celá škola v karanténě od 18. do 24. ledna a zavřená od 1.3 do 
9.4. Naopak celý červenec mělo Sluníčko letní provoz. 
 
Vzdělávání je uskutečňováno podle Školního vzdělávacího plánu (ŠVP),“Školka, zá-
klad života“. 
 
Vzdělávání dětí cizinců.Arménie 1, Ukrajina 4, Británie 4, Španělsko 1. Děti se v MŠ 
seznamují s anglickým jazykem 1x týdně prostřednictvím medvídka Paw. Výuku vede 
externí, speciálně školená lektorka s dlouholetou zkušeností, formou her, písniček, 
slovních hříček a výtvarného projevu. 
 
Potěšitelná je skutečnost, že letos začala stavba nové školní budovy pro MŠ Sluníčko 
na původní zahradě školky a přibude i nová zahrada. Po celou dobu výstavby má 
školka možnost využívat přilehlá dětská hřiště ve správě MČ Praha 21. 
 
Kromě státních mateřských škol působí v naší obci také několik dalších soukro-
mých mateřských škol s různým stupněm nabídky výuky, aktivit i finanční 
úhrady rodičů. 
 

KULTURNÍ ŽIVOT 
 
Již osmým rokem spolupracuje ÚMČ Praha 21 a jeho Odbor školství a kultury MA 21, 
Komise sociální politiky a zdravotnictví, spolu s Muzejní radou a dalšími spolky a or-
ganizacemi při zajišťování kulturních akcí v obci.   
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Akce pořádané Úřadem městské části Újezd nad Lesy (ÚMČ), nebo na kterých 

se spolupodílel v roce 2021. 
 
8. září- 11. září – Dny zdraví. 
2. listopadu - Běh o pohár starosty,aneb Běh za újezdskou sovou,16. ročník 
 
 Řada plánovaných obecních akcí musela být kvůli pandemii covidu 19 zrušena.  
 
   

 Muzeum 
 
Muzejní rada letos pracovala pod vedením paní Ing. Evy Danielové ve složení Ma-
rie Tomaidesová,,Mgr. Jana Kurková, Mgr. Petr Mach, MUDr. Zita Kazdová, Exter-
ními spolupracovníky byli, plk. Ing. Jan Vondráček a plk. Ing. Karel Tůma a Ing. Klára 
Zezulová. Také v letošním roce připravilo muzeum několik výstav. Bohužel většina z 
nich se kvůli epidemii covidu 19 vůbec neuskutečnila. Kustodem muzea je pan Zde-
něk Zahradník. Tajemnicí muzea, která zastupuje zřizovatele ÚMČ Praha 21 je paní 
Markéta Slavíková. 
 
V neděli 29.srpna jsme slavili „100 výročí samostatnosti obce Újezd“Datum vzniku 
obce Újezd dne 14.8.1921. se stalo symbolem těchto letošních oslav. 
 
Pro bližší dění kolem těchto oslav jsem použila článek vedoucí Újezdského muzea 
paní Ing.Evy Danielové z 10. čísla Újezdského Zpravodaje 2021, z něhož uvádím: 
 
Při přípravě výstavy pro Újezd důležitého výročí jsem si opět uvědomila důležitost a 
nenahraditelnost práce místních kronikářů, díky kterým se generace obyvatel dovídají 
a budou dovídat o historii místa, které se jim stalo domovem.Právě obecní a školní 
kroniky,knihy Tomaidesových a Újezdské zpravodaje se staly nejcenějším zdrojem 
naší výstavy, instalované na 14 venkovních tabulích ve školním parku.Po přivítání 
všech přítomných starostou panem Milanem Samcem, přiblížila paní Danielová naši 
obec právě díky Pamětní knize, ve které tehdejší zastupitel a člen letopisecké komise 
pan O. Roháček originálním způsobem popisuje polohu a význam obce.Důležité his-
torické mezníky a zajímavosti pak doplnila kronikářka Marie Tomaidesová. Jedenáct 
soviček zazpívalo tentokrát odzadu, od Újezdské hymny po Masarykovu oblíbenou 
píseň „Ach synku“.Za přítomnosti byl v parku zasazen památný strom a to červený buk 
ovázaný stuhami v barvách znaku Újezda a se třemi smrky. A proč právě buk ? I zde 
je symbolika na místě. Onoho památného nedělního dne 14.8.1921 se přece sešly 
blatovská a újezdská komise. Součástí oslav byl orientační běh Rodinné bloudění s 80 
běžci a 5. ročník pochodu za loupežníkem Drholcem, (viz odstavec níže). Charitativní 
sbírka pro Světlušku, která bývá každoročně drholeckou tradicí se letos konala za pří-
tomnosti ředitelky Nadačního fondu Českého rozhlasu Gabriely Drastichové.Poděko-
vání patří všem, kteří zakoupením světluščích předmětů přispěli k částce 10 050 Kč. 
Vybraná částka byla dobrovolným dárcem navýšena a na konto Světlušky odešla 
z Újezda symbolická částka 14 821 Kč. Děkuji celému realizačnímu, jmenovitě Daniele 
Janoušové, Radce Kohoutové, Markétě Slavíkové, Marii Tomaidesové, Kláře Zezu-
lové, Vladimíru Saitzovi, Jiřímu Proseckému a Pavlíně Zemanové z tiskárny Betis za 
hodiny společné práce a dalším devatenácti lidem z řad kolegyň, kolegů, přátel turistů 
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a našich rodinných příslušníků za pomoc a podporu při přípravě a realizaci samotných 
nedělních historických oslav, které jsou díky školní kameře zdokumentovány. Co na-
psat závěrem? Půl roku příprav, 14 tabulí venkovní výstavy, jedno nedělní slavnostní 
dopoledne,,dětmi vyzdobená škola a místo oslav, soví koncert, památný strom, běh, 
pochod, charita, finanční a organizační podpora vedení městské části. „Oslavy po újez-
sku“, připravované s láskou k místu i lidem, kteří v něm žijí, potkávají se a umí si napříč 
generacemi navzájem pomáhat, což je pro mě osobně hlavním důvodem, proč věnuji 
Újezdu vlastní volný čas, Jen si myslím, že s úctou, pokorou a respektem k práci a 
názorům druhých by se nám žilo občas radostněji.    
   
V záříjovém Zpravodaji bylo zveřejněno poděkování paní místostarostky Kris-
týny Kopecké, která jménem Rady MČ děkuje všem, kteří se na této krásné vý-
stavě podíleli, a to především manželům Tomaidesovým, Evě Danielové, Jiřímu Pro-
seckému, Pavlíně Zemanové, Markétě Slavíkové a Vladimíru Saitzovi. 
 
V neděli 6.9. se uskutečnil 5. ročník turistického pochodu „Za loupežníkem 
DRHOLCEM“. organizovaný KČT odbor POHODA Praha, ve spolupráci s Újezdským 
muzeem, kde byla registrace účastníků a start pochodu. Pochodovalo se na trasách 
5,13 a 26 km a zúčastnilo se 170 turistů. 
 
V pondělí 18. 11. se konala v muzeu slavnostní vernisáž výstavy „Rukopisné 
bible a jejich osudy“. Výstavu zahájil její kurátor a bývalý kustod muzea pan Rudolf 
Vambera.Výstava pokrývala časový úsek bezmála 1200 let našich kulturních dějin.   
 

 
 

Místní knihovna 
 
 
Kvůli covidu 19 půjčovala knihovna od začátku roku přes výpůjční okénko a od 
12.dubna jela v režimu respirátor-ruce – rozestupy. Počet návštěvníků se zvyšuje z 8 
na 13 současně.  
Naše knihovna slaví letos 95 let od svého založení v roce 1926. V tehdejší Obecní 
veřejné knihovně si 21 čtenářů vypůjčilo 101 knih. 
Knihovna má celkem 16 440 knih, z toho beletrie 12 835, naučná 3 605, časopisy 7 
titulů. Počet výpůjček naučná děti 373x, beletrie děti 2 432x, naučná dospělí 1 654x, 
beletrie dospělí 13 656x, výpůjčky časopisů 75x. Registrovaní čtenáři 960, z toho do 
15 let 395 čtenářů. Knihovnicí je od roku 2009 Jitka Kašparová a od roku 2017 s ní 
pracuje Pavla Jakubcová. 
 
Během roku se uskutečnilo 9 544 návštěv uživatelů, z nichž 69 použilo PC a internet. 
Příspěvek na nákup knih od ÚMČ činil 85 200 Kč a dotace od Magistrátu 66 900 Kč. 
Vzdělávací akce pro ZŠ a MŠ (pouze úterý), byly celkem pro 745 dětí s učiteli. Jedná 
se o pravidelné měsíční návštěvy s výpůjčkou a vracením knih, čtenářské dílny a mo-
tivační hry s nakladatelstvím Thovt. 
Stejně jako v minulých letech zajistily naše knihovnice výměnný soubor 200 knih 
z Městské knihovny v Praze. Knihy se půjčují na dobu jednoho měsíce a půjčovní dobu 
nelze prodlužovat. Na zkoušku objednala knihovna několik audioknih u kterých je 
stejná výpůjční doba jako u knih.  
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 Podle doporučení metodičky se školní skupiny kvůli covidu nepotkávají se čtenáři kni-
hovny. 

 
Arabeska 

 
Po koronavirové pauze se Arabeska zúčastnila 16. října 2021 v Plzni, soutěže balet-
ních a tenečních škol, kde opět sbírala medaile. 5x 1. místo, 4x 2. místo a 4x 3. místo. 
Odnesla si také zvláštní cenu poroty za choreografii a navíc ocenění jako nejúspěš-
nější baletní škola. 
 

Café Galerie Zelený Dům 
 
Novou kulturní dominantou uprostřed obce se stala znovuobnovená galerie Ze-
lený Dům. 
 
 Paní Martina Schiffmannová která galerii vede, miluje výtvarné umění a k němu 
patří i občerstvení, takže ke kávě a horké čokoládě podává výborné domácí zákusky. 
Účast na většině akcí je podmíněna předchozí rezervací a některé i vstupným.  
 
Letošní sezona byla začátkem roku velmi limitována pandemií covidu 19, kdy až téměř 
do června se nemohly konat výstavy s vernisáží a v prvním čtvrtletí kvůli vládním ome-
zením bylo otevřeno výdejní okénko pro prodej objednaných zákusků a dortů. V měsí-
cích, kdy byla omezení zmírněna, bylo opět možné i posezení na venkovní zahrádce. 
Pokud nebylo možné uspořádat prodejní výstavu obrazů, byly zapůjčené obrazy pre-
zentovány na webu galerie, nebo pouze přes výlohu v galerii. Veškerá omezení, nebo 
naopak uvolnění a aktivity jako workshopy, výstavy, koncerty, vernisáže, ochutnávky 
vín a další akce jsou prezentovány na www.cafegaleriezelenydum.cz. Kromě toho mají 
naši občané možnost v této divné době získat informace z Galerijních novin, které jsou 
do našich domovů kolportovány společně s Újezdským zpravodajem. 
 
 

SPORT 
 

Fotbalový klub Újezd nad Lesy 
 
FK Újezd nad Lesy, celosezónně provozuje dlouhodobě pronajaté sportovní areály 
travnaté fotbalové hřiště s kabinami a sociálním zázemím v Čentické ulici a tréninkové 
hřiště v Pilovské ulici, vše v pronájmu od ÚMČ Praha 21. Fotbalový klub, má v sou-
časné době dvě fotbalová družstva dospělých a sedm mládežnických družstev.  
 
Pandemie koronaviru se nevyhnula ani fotbalovým trávníkům. 
Po dvou nedokončených a neúplných sezónách to letos vypadalo lepší, protože 
všechny újezdské kategorie odehrály kompletní podzimní část, i když se některé 
zápasy z preventivních důvodů odehrávaly již v polovině léta (1.kolo 21.7.2021). 
 
Právě na týmu mužů se vynucená koronavirová přestávka podepsala nejvýrazněji. 
V A. mužstvu došlo k mnoha odchodům. Skončily u nás  legendy českého fotbalu, Ja-
romír Blažek a bratři Jarolímové, ale i stabilní opory jako David Snop a  Ondřej Kučera. 
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Odchody se výrazně podepsaly na výsledcích týmu, protože se nepodařilo jejich místa 
zacelit a někteří hráči museli vynuceně zaskakovat na místech, které jim nebyly vlastní. 
Pro nedostatek hráčů potřeboval A tým doplňovat kádr hráčů z loňského B týmu. Tím 
se zúžil počet hráčů pro béčko, které muselo sestavu lepit staršími hráči, kteří již chtěli 
končit. V mládežnických týmech naštěstí k problémům nedošlo a stabilní zůstavají i 
naše trenérské týmy, které si musí během sezóny poradit s téměř 150 hráči v mládež-
nických kategoriích. 
 
Dne 16.11.2021 proběhla v restauraci „Na hřišti“ valná hromada klubu. Post předsedy 
obhájil Tomáš Zeman. Do výkonného výboru byli nově zvoleni Martin Polák a Michal 
Krejčí oba dva se věnují mládeži. Michal Krejčí se stal také novým šéftrenérém mlá-
deže a bude se snažit v této divné covidové době udržet újezdský fotbal na výši. 
 
FK Újezd nad Lesy obdržel letos od ÚMČ Praha 21 programovou dotaci ve výši 
47 500 Kč. 
 

Tělocvičná jednota Sokol 
 
V září 2021 uplynulo již 30 let od novodobé obnovy újezdského Sokola po roce 1989. 
Dne 18. září 1992 zaregistrovalo ministerstvo vnitra také Tělovýchovnou jednotu Sokol 
Újezd nad Lesy. 
 
Když v roce 2020 vyhrála výběrové řízení na pronájem tenisových kurtů firma TK Tola 
zastavil tenisový oddíl TJ k 31. březnu 2020 činnost. Oficiální rozhodnutí o činnosti  
padlo na schůzi výboru TO TJ Sokol Újezd nad Lesy dne 9.června 2021, kdy předseda 
TJ J. Čemus informoval ostatní členy tenisového oddílu o projednání „Dohody o na-
rovnání“ mezi MČ Praha 21 a TJ Sokol na jednání zastupitelstva MČ dne 26. 4. 2021. 
Na poslední výroční schůzi TJ 12. 10 2021 ukončll činnost předsedy TJ Ing.Jiří Čemus, 
který vedl TJ Sokol posledních 20 let a funkci převzala paní Marcela Shejbalová z od-
dílu odbíjené SPV, která mu za všechny členy poděkovala za ochotu věnovat svůj čas 
na chod a organizaci spolku. 
 
Prakticky jediným oddílem TJ se tak stal Oddíl sportu pro všechny (SPV, který má 
letos 103 členů, což je pokles oproti roku 2020 o 7 členů.  
 
Tradičně zajišťuje cvičení pro ženy a mládež, kde je nejširší základna cvičících v obci 
(93 členů) a dále i hraní volejbalu (Újezdské Sovy 10 členek)), který je nejúspěšnější 
aktivitou TJ.  
 
Letošní rok byl velmi obtížný nejen kvůli covidové epidemii, kdy byla uzavřena veškerá 
sportoviště.Od ledna do května nebylo možné cvičit v uzavřených prostorách a  cvičení 
žen probíhalo 2x týdně online pod vedením Líby Maškové a  Jany Holubové.Dále vy-
užívaly podle počasí veřejná venkovní sportoviště, nebo venkovní areál u školy. Od 
června mohli opět začít sportovat v tělocvičnách. Od září rozjela všechna cvičení a 
podařilo se získat další půlhodinu pro gymnastiku dívek. Starší děvčata projevila zájem 
v gymnastice pokračovat. 
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V červnu se újezdské volejbalistky zúčastnily venkovního turnaje v Úněticích, který po-
řádaly Kobry z Dejvic. V listopadu uspořádaly vlastní turnaj kam pozvaly Kobry, Tety a 
volejbalistky z Krče. 
 
Získanou dotaci z Národní sportovní agentury použili k odměnám instruktorek dětí a 
k pořízení sportovního náčiní a cvičebních pomůcek.Díky finanční podpoře MČ Praha 
21 (17 600 Kč) se podařilo snížit náklady spojené s pronájmem tělocvičen MZŠ v Po-
lesné ulici.  
 
A ještě oddíly a jejich cvičitelé. Cvičení žáků a žákyň (12), cvičitelé Karolina Ploužková, 
Hanka Carbochová, cvičení žákyň-gymnastika (44), cvičitelé Hanka Rosová a Stáňa 
Babušková, cvičení žen (37), cvičitelé Líba Mašková, Marcela Sechterová, Jana Holu-
ová a Iva Kleinhamplová odbíjená ženy (10), cvičitelé Líba Mašková a Radka Kohou-
tová. 
 
Poděkování patří všem instruktorům, kteří se ve volném čase věnují nejen dětem, ale 
i ostatním zájemcům o sport. Například Líba Mašková už v Sokole předcvičuje 45 let 
a Hanka Rosová vede sportovní gymnastiku žákyň již téměř 30 let. 
 
 Pravidelná cvičení probíhají v pronajatých prostorách újezdské základní školy. Vedení 
školy, majitel tělocvičny vychází maximálně vstříc požadavkům a patří mu velké podě-
kování. Věříme, že budeme tyto služby používat i nadále. 
 

 
Sportovní klub Kangsim Dojang 

 
Kangsim Dojang je sportovním oddílem sdružujícím cvičence korejského bojového 
umění taekwondo. Předsedou oddílu je pan Marek Doxanský. U nás v Újezdě nad 
Lesy působí již od roku 2001, kdy vznikl za přispění několika reprezentantů tohoto 
sportovního odvětví. Hlavní činnost oddílu, je zaměřena na výuku sportovního zápasu 
kyorugi a cvičení sestav poomse. Má celkem 300 členů, z toho 80 závodníků. 
 
Oddíl se snaží o výchovu úspěšných sportovců na nejvyšší úrovni. Zároveň, je jeho 
snahou zvyšování morálních kvalit členů a dodržování etických pravidel bojových 
umění. Hlavním cílem je rozvíjení osobnosti žáků tak, aby dokázali být pravdivými a 
prospěšnými lidmi. 
 
Jarní sezona byla na svém začátku poznamenána pandemií covidu 19. Nebylo možné 
pořádat běžné turnaje. Příprava na závody v nové sezoně začala online v rámci tré-
ninků přes platformu Zoom. První turnaj poomsae (sestav) začal jako mezinárodní tur-
naj s účastí 750 závodníků z celého světa. V průběhu tří únorových víkendů se usku-
tečnil již třetí ročník Lents Taekwondo Worldwide Poomsae Open. Úspěšně se turnaje 
zúčastnili naši závodníci Martin Novák, Kateřina Skotnicová, Julie Šlesingerová, To-
máš Příhoda a Adam Papež. 
 
Kangsim Dojang oslavil v sobotu 4. září 2021 20 let existence klubu. Na multi-
funkčním hřišti u školy se konaly celé odpoledne bujaré oslavy. Ke slavnostnímu za-
hájení došlo za přítomnosti starosty MČ Praha 21 pana Milana Samce úvodní exhibicí. 
V průběhu celého odpoledne bylo připraveno deset stanovišť, kde si nejen děti mohly 
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vyzkoušet, jaké to je být taekwondistou..Celým odpolednem prováděla moderátorka 
Petra Novotná za pomoci trenérů Marka Doksanského, Pavla Pospíška a Martina Ho-
ráka.Vyvrcholením celého programu byla vekolepá exhibice Kangsim Dojang.Poděko-
vání patří sponzorům, společnosti Abak, Obchodní akademii, MČ Praha 21 a Magis-
trátu hl.m. Prahy. 
 
Dne 10. září 2021 se uskutečnilo Exhibiční vystoupení taekwondo SK Kangsim 
Dojang. V rámci „Dne Zdravé země“ a „Dnů zdraví“ na multifunkčním sporto-
višti. 
 
Začátkem listopadu se konal dvoudenní pražský turnaj Prague Open.V sobotu se zá-
vodilo v kyorugi (zápas) a v neděli v poomsae (sestavy). Do Újezda zamířilo 32 me-
dailí-12 zlatých, 13 stříbrných a 7 bronzových. Navíc dva poháry za celková druhá 
místa týmů v obou disciplinách.  
 
20.listopadu se uskutečnil historicky první turnaj pořádaný naším oddílem „Kan-
gsim Cup Poomsae 2021“, na kterém se představilo téměř 100 účastníků z celé re-
publiky.Turnaj byl zařazen do nejvyšší ligy v sestavách. Kangsimáci se konkurence 
nezalekli a i v domácím prostředí předvedli skvělé výkony, především Adam Brůček, 
ale i naši benjamínci Emma Jarošová, Ondra Selucký, nebo Konstantin Mišin. 
 
Když ruku v ruce s podzimem přišla druhá koronavirová vlna a s ní i nová vládní opat-
ření, museli pozastavit vnitřní i venkovní tréninky. I přesto nezaháleli a tréninky přesu-
nuli do virtuálního prostředí, když zprovoznili tréninky prostřednictvím platformy Zoom.  
 
Bez obětavých trenérů a pomoci rodičů by to nešlo. Velké díky patří také generálnímu 
partnerovi společnosti Abak s.r.o. provozovateli sítě Újezd.net, hlavnímu partnerovi 
Obchodní akademii Praha s.r.o. a ÚMČ Praha 21 za finanční grant ve výši 47.500 
Kč.  
 

Občanské sdružení "Tři pro zdraví" 
 
Sdružení, vzniklo na jaře roku 2008 a za tu dobu se uskutečnilo mnoho, velmi dobře 
organizovaných závodů. Sdružení tehdy založili tři přátelé Ondřej Brouček, Ondřej 
Kočí a Marek Lejsek. Tehdy je napadlo využít potenciál Klánovického lesa a chtěli 
ukázat, že příroda a sportovní aktivita se tu dají dobře skloubit. Z nápadu vznikl seriál 
tří závodů, které propojují i obce ležící v okolí Klánovického lesa. V Úvalech se tra-
dičně jede a běží MTB a Trail Run. Újezd je spojený s KoloBěhem (původně duatlo-
nem) a konečně Klánovice mají svůj MiniAdventure. V roce 2015 přibyl ještě i půlma-
raton, takže dnes jde již o serii 3+1. Letošní koronavirová sezona seriálu 3. + 1 ovšem 
nepřála. 
Jedině úvalský závod se konal v původním červnovém termínu. KoloBěh a MiniAdven-
ture se musel přesunout a půlmaraton se nakonec neběžel vůbec. Protože do organi-
zace vložili hodně času a peněz, vyznačili jeho trasu v lese, aby si ho mohl každý 
zaběhnout na nečisto. Spolek Tři pro zdraví má ovšem štěstí na sponzory (tím hlavním 
je Újezd.net), účastníky závodu i obce. Všichni firemní sponzoři i místní radnice spolek 
podpořili i v této době a byli schopni akceptovat podmínky měnící se ze dne na den. 
Velice si této podpory váží.  
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Na podporu těchto sportovních aktivit dostalo letos sdružení grant od MČ Praha 21 
ve výši 28.000 Kč. 
 

Občanské sdružení „Rarášek z Újezda“ 
 

Rarášek z Újezda je odborem Pražského sdružení „Sport pro všechny“ a sdružuje nad-
šence, kteří ve svém volném čase pořádají pro rodiny s dětmi několik akcí ročně. První 
akce po covidovém uvolnění se uskutečnila 11.září 2021, kdy se konala již 12.“Cesta 
za pokladem skřítků“.na multifunkčním hřišti v Čentické a na trase v přilehlém lese.Na 
trase dlouhé 2 km plnilo 250 dětí s doprovodem úkoly sedmi skřítků. Letos se tato akce 
stala součástí programu Dny zdravé země, které pořádal ÚMČ Praha 21.Poslední akcí 
letošního roku byl 6.ročník Újezdského strašilesa 6. listopadu, který proběhl jako jízda 
vlakem ze železniční stanice Újezd nad Lesy hl. nádraží, přes stanice Upíři, Skřeti, 
Bludiště Sirotčinec, Čarodějnice, Kartářky a Čerti.Začínalo se na multifunkčním hřišti, 
kde nechyběl stánek s občerstvením a účastníci zde dostali jízdenky na vlak. Na pří-
pravě Strašilesa se podílelo až 60 dobrovolníků. 
 
Obě akce byly podořeny finanšním grantem ÚMČ Praha 21 ve výši 47 500 Kč. 

 
 

Školní sportovní klub 
 
Klub je svou podstatou zaměřen na poskytování sportovního vyžití, především dětem 
a mládeži školního věku rekreační formou. Činnost jeho pěti oddílů, je prvotně zamě-
řena na spontánní sportování, získávání pohybových dovedností a návyků v bezpeč-
ném prostředí a pod kvalifikovaným vedením.  Stále se daří udržovat cvičitelskou a  
trenérskou základnu dobrovolníků bez kterých by žádná činnost nebyla možná. Kromě 
rekreačního sportování, florbalu a horolezectví, dosahuje trvale největších úspěchů 
oddíl atletiky, který patří mezi nejlepší pražské oddíly. Kromě tréninků třikrát týdně, 
závodili na několika veřejných závodech.  
 
Školní sportovní klub, podporuje nejenom sportovní a společenský rozvoj velkého 
počtu dětí, ale vychoval i špičkové atlety, kteří se tomuto sportu, věnují na nejvyšší 
úrovni.  
 
Po dlouhé závodní pauze se oddíl atletiky SŠK Újezd nad Lesy zúčastnil akce „Atlet 
spolu“, kterou organizuje Český atletický svaz. V rámci této akce dne 2. června uspo-
řádali závod pro kategorie mladšího a staršího žactva. Jeho součástí byl běh na 800 
metrů, skok daleký a skok vysoký. Pro spoustu atletů to byly vůbec první závody, kte-
rých se účastnili. Celkem dorazilo 33 závodníků, kteří si tak mohli vyzkoušet závodní 
atmosféru před závody družstev. 
 
 
ŠSK již tradičně patří k organizátorům i účastníkům letos již 16. ročníku "O pohár 
starosty", aneb "Běh za újezdskou sovou". 
 
Závod se konal pod záštitou starosty MČ Praha 21 Milana Samce dne 2.10.2021. 
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Vzhledem k pandemii coronaviru se závod nemohl konat v tradičním jarním termínu, 
ale až na podzim. Naštěstí i v tomto termínu bylo hezké počasí a běhalo se za příjem-
ného slunného dne. Závody proběhly bez problémů i díky elektronické časomíře a 
dobře označné trati.Fanoušci byli opět úžasní a i během závodu dospělých zůstali 
mladí závodníci na trati a závodníky povzbuzovali. Na závod dorazilo přes 200 závod-
níků. Uskutečnilo se 16 startů všech kategorií, včetně nejmladší kategorie broučci do 
tří let. Velký dí patří všem sponzorům. Díky podpoře Uzenářství Novák a pekařství 
Kollinger mohli organizátoři nabízet běžcům i občerstvení. Hmotné ceny vítězům do-
dali Lékárna Blatov, Kossuth Welness a lékárna Klánovice.Květiny dodalo květinářství 
Lucka z Klánovic. Závod se vydařil a všichni se již těší na příští ročnik. 
 

SPOLKOVÁ ČINNOST 
 

Český zahrádkářský svaz 
 
Počet členů se každoročně mění, ovšem dlouhodobě členů spíše ubývá. Členská zá-
kladna stárne a noví mladší zájemci bohužel nepřibývají.  Letos měla místní organi-
zace pouze 69 členů. Ve výboru pracuje 9 členů a kontrolní komise má 3 členy. Výbo-
rové schůze se konají každý měsíc. Předsedkyní spolku je paní Blanka Exnerová. 
 
Kvůli pandemii covidu 19 se nemohla uskutečnit výroční členská schůze v obvyklém 
březnovém termínu, ale musela být přeložena na 4.září 2021. Mimořádně se musela 
konat v zahrádkářském areálu na Staroújezdské ulici čp.495. V diskuzi vystoupili také 
oba hosté, pan starosta Samec a paní místostarostka Kopecká. 
 
Zahrádkáři trvale pomáhají v péči o veřejnou zeleň a mají v péči i okolí pomníku T. G. 
Masaryka, včetně záhonů i řady lemujících jalovců. Pečují také o zeleň v korytech u 
hlavní silnice před Domem dětí a mládeže na křižovatce. Kvůli covidu se letos nemohlo 
uskutečnit vzpomínkové setkání u pomníku TGM. Dne 5. března byl u pomníku polo-
žen pouze věnec bez účasti veřejnosti. 
 
Moštování jablek bylo zahájeno 18. září a ukončeno 13. listopadu. 
 
Tradiční říjnová výstava ovoce a zeleniny v pořadí již 65 a sedmá ve splupráci 
s Masarykovou školou a Mateřskými školami se konala 8. a 9. října 2021 oboha-
cená prezentací výtvarných prací žáků Masarykovy školy a dětí z mateřských škol.  
 
Poděkování za koordinaci mezi školkami a třídami v ZŠ patří paní Evě Danielové.Za-
hrádkáři děkují za podporu a důvěru představitelům naší MČ Praha 21.Při výstavě bylo 
v družném kruhu oslaveno 75. výročí založení zahrádkářské organizace v Újezdě n/L. 
 
Předsedkyně paní Exnerová pravidelně informovala ve Zpravodaji zahrádkáře, ale i 
širší veřejnost o zahrádkářské tématice v průběhu celého roku. 
 
Další zprávy i aktuality se zájemci dozvěděli na internetových stránkách spolku „Květy 
Újezda“velmi navštěvovaných, o které pečuje přítel Šebík. 
 
Zahrádkáři dostali od MČ Praha 21 letos grant na podporu činnosti 10 300 Kč.   
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Svaz postižených civilizačními chorobami 
 
Činnost organizace vychází ze základního poslání SPCCH, to je vyhledávání a péče 
o zdravotně postižené spoluobčany a jejich zapojování do běžného života. 
 
SPCCH je největší újezdskou organizací. K 31.12. 2021 měli 281 členů. Těší je 
smysl práce a májí radost že všechno, co pro členy připravují, je dobře přijímáno.  
 

OV a výbor ZO SPCCH v Újezdě nad Lesy pracoval v r.2021 v tomto složení: 

E.Štrasmajrová-předsedkyně OV a ZO, M. Tomaidesová-místopředsedkyně, kroni-

kářka, divadelní představení, M. Vodičková-hospodářka OV a ZO, Ing. M. Branžov-

ská-vycházky a výlety, R. Řezáčová-matrika a cvičitelka, A.Kochová-členka výboru, 

B. Nosková-předsedkyně revizní komise. 

Revizní komise pro oba výbory-B. Nosková, V Massaová a M. Havránková. 
 

Práce úsekových důvěrnic byla rozdělena mezi 18 členek a jsou jimi: paní Sr-

becká, Vašková, Tomaidesová, Kollingerová, Marešová, Nováková, Štrasmajrová, 

Podlipná, Havránková, Kochová, Pavlíčková, Vodičková, Kupková, Zábranská, 

Šafránková, Šišuláková,, Roubalová, a Starčevičová. 

Výbor se schází pravidelně první pondělí v měsíci a v roce 2021 připravil následující 
akce: 

Besedy – říjen - Antarktida ( manželé Eva a Petr Danielovi) 
 
Vycházky-květen – Stromovkou s paní Ing. Kožešníkovou 
                  Červen – Nejen za zvířátky ze stříbrného plátna na Zbraslavi 
                  Listopad – Malvazinecký hřbitov a Winternitzova vila 
Výlety: -    září – výlet do historického Kolína a soukromého zámku v Radimi 
Divadla: - koncerty – září – Divadlo Na Vinohradech Pygmalion. 
 
Dále výbor organizoval ozdravný pobyt, v říjnu Luhačovice účast 46 členů   
Rekondiční pobyty pro kardiaky, červenec Lázně Libverda, účast 24 členů 
                                                        Srpen – Strážovice na Blanensku, účast 26 členů 
 
Pravidelné cvičení paměti, které vede paní Štrasmajrová se z důvodu pandemie neko-
nalo. 
Paní Štrasmajrová se stará o spolkovou nástěnku, kde pravidelně vyvěšuje všechny 
akce a zprávy a zveřejňuje je také v místním Zpravodaji. 
 
Tak jako každoročně probíhalo pravidelné rehabilitační cvičení s prvky jógy v obou tě-
locvičnách ZŠ a je o ně stále velký zájem. Cvičení vedly R. Řezáčová, J. Krátká a B. 
Najmanová.Cvičilo 47 členů,od září do listopadu. Jarní cvičení bylo z důvodu pande-
mie zrušeno. Podzimní cvičení na židlích (vedoucí J.Krátká) absolvovalo 25 členů 
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Plánovalo se jarní a podzimní cvičení ve Wellnes centru Blatov. Také o tuto aktivitu je 
velký zájem. Bohužel jarní plavání a cvičení se neuskutečnilo kvůli pandemii a pod-
zimní (přihlášeno 37 členů), se konalo od září do listopadu. Cvičení v bazénu vedly R. 
Řezáčová a B. Najmanová. 
 
Činnost SPCCH je podporována členskými příspěvky (100 Kč) a grantovou pod-
porou ze strany ÚMČ Praha 21.  
 

 
Klub aktivních seniorů 

 
KAS měl v letošním roce 107 členů. Výbor vede paní MUDr.Zuzana Dastychová, mís-
topředsedkyní je Irena Krajzingerová a členy výboru jsou Alena Machová, Iva Sude-
rová a Josef Vodička. 
 
Také celá letošní aktivita spolku byla limitována pokračující covidovou pandemií. 
Výroční členská schůze se nemohla uskutečnit v obvyklém termínu na začátku roku, 
ale proběhla až 25. září 2021. Oblíbené svatební koláčky věnovalo schůzi jako spon-
zorský dar pekařství Kollinger. 
 
11.září se uskutečnil autobusový zájezd na barokní zámek Lnáře a vodní zámek 
Blatná. Ve Lnářích navštívili po prohlídce zámku ještě zámecký park s mešitou a 
dvěma minarety. V Blatné si kromě zámku prohlédli také oboru s ochočenými daňky. 
 
KAS umožnila členům, kteří navštívili samostatně výstavu „Sluneční králové“ v Národ-
ním muzeu, aby po předložení vstupenky dostali 50 % slevu z ceny.,skauti 
. 
 
Další autobusový zájezd směřoval 16. října do Opočna a Častolovic.V listopadu se 
vydali s průvodcem na prohlídku pražské Lorety. 
 
 Z grantové podpory ÚMČ Praha 21 získali letos na činnost  47 500 Kč 
 

23. skautské středisko "Douglaska" 
 
Junák-Svaz skautů a skautek, má v České republice přes 50 000 členů a je největší 
výchovnou organizací mladých lidí v ČR. 
 
Skautské středisko "Douglaska" působí v Újezdě nad Lesy již 31 let. Je součástí celo-
republikové organizace Junák. Skauting je pro většinu členů celoživotní náplní a vi-
díme to i u nás v Újezdě nad Lesy. Za posledních deset let se členská základna více 
než zdvojnásobila. V současné době působí ve středisku 128 členů. Členové jsou roz-
děleni do tří oddílů. 1.oddíl „Šídla“ má 55 členů a je koedukovaný a vedoucí je Anna 
Sedláčková.22. oddíl „Vidrholec“ má 32 členů a je chlapecký a vedoucími jsou Martin 
Prošek a Martin Dvořák. 28. oddíl „Kasiopea“ má 41 členek a je dívčí a vedoucími jsou 
Michaela Moravcová a Šárka Těšínská. 
 
Covidová pandemie silně ovlivnila celoroční činnost střediska. Opatření proti šíření ná-
kazy znemožňovala, nebo výrazně omezovala běžnou oddílovou družinovou činnost. 
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Během první jarní vlny epidemie nebyly schůzky možné vůbec.Teprve od 10.května 
se mohly s velkým omezením (počet účastníků,covidové testy) konat kontaktní 
schůzky. 
 
Během prázdnin 2021 proběhly dva tábory. Tábor pro starší byl od 3.7. do 17. 7. 2021 
a účastnilo se 28 dětí do 18 let. Tábor pro mladší od 18.7. do 31.7. a počet dětí 33. 
 
Od začátku školního roku rozjeli skauti svoji činnost na plné obrátky. Hned začátkem 
září přišli skauti i rodiče na zahajovací oheň do kluboven. Na konci září se středisko 
zapojilo do „Květinového dne“ proti rakovině, kdy se prodávaly žluté květinky za mini-
mální cenu 20 Kč. V říjnu již následovaly akce jednotlivých oddílů. Kasiopeja jela na 
víkendovou výpravu do Nymburka. Koedukovaný oddíl Šídel jel na výpravu do klubo-
ven v Kostelci nad Černými Lesy. Starší skauti se podívali do Voděradských bučin 
Chlapecký oddíl Vidrholec jel na výlet do Posázaví. V prosinci si každý oddíl uspořádal 
samostatnou vánoční akci. Chlapecký oddíl se podíval do Železného Brodu. Ostatní 
oddíly se sešly v klubovnách kde vyráběly vánoční ozdoby a malé dárečky.Na konci 
měsíce se všichni ještě před Vánocemi sešli spolu s vedoucími a rodiči, aby si mohli 
připálit betlémské světlo do svých lucerniček i pro další zájemce.     
.  
 

Sbor dobrovolných hasičů 
 
Na začátku letošního roku se našim hasičům splnil další dlouholetý sen. Po kolaudaci 
nové požární zbrojnice v minulém roce se jim podařilo za podpory starosty obce p. 
Milana Samce dosahnout od 1.2.2021 zařazení jednotky do kategorie požární ochrany 
JPOIII. a rozšířili tak svoji působnost z místní na územní. 
 
Starostou jednotky, která má letos 43 řádných členů je pan Lukáš Sady. Velitelem 
výjezdové jednotky JSDH (13 členů) je pan Daniel Váňa. 
 
Místní jednotka SDH, se schází každou sobotu a hlavní náplní práce, je údržba hasič-
ské techniky a vybavení. Členové jednotky jsou držiteli platných oprávnění o způsobi-
losti vykonávat příslušné funkce v jednotce a účastní se každoročního školení. Činnost 
hasičského sboru nespočívá pouze v hašení případných požárů, ale i v celé řadě tech-
nických zásahů.  
 
V květnu postavili hasiči májku na nově postavené zbrojnici. Bohužel kvůli covidu 19 
bez účasti veřejnosti. 
 
Výjezdová jednotka drží v předepsaných časech pohotovost a členové musí být 
k zastižení na telefonu. Případný poplach jim včetně základních údajů zašle počítač 
z ústředí formou telefonátu.  
 
V červnu vyjížděla naše jednotka hned ke dvěma lesním požárům v Klánovicích.První 
byl 6.června v noci a na místě spolupracovali z HZS Praha, HS 10 Satalice a dobro-
volnými hasiči z Klánovic. Znovu hořelo opět v Klánovicích hned další den. Na místo 
přijela i jednotka HZS Praha a jednotky SDH Klánovic, Běchovic a Koloděj. 17. června 
zasahovali při likvidaci úniku provozní kapaliny z vozidla v Lozické ulici. 
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Přestože byla nová budova požární zbrojnice zkolaudována již v loňském roce, byla 
kvůli pandemii covidu předána slavnostně našim hasičům až 14.září 2021. Na předání 
se přišli podívat zástupci vedení a ÚMČ spolu se zástupci ZHS Prahy a SDH okolních 
obcí a desítky Újezďáků. O čtyři dny později slavili naši dobrovolní hasiči na multifunkč-
ním hřišti 95. narozeniny spolku. A byla to vydařená oslava. K vidění bylo vystříhávání 
osoby z havarovaného vozidla a dětský požární útok, děti soutěžily o ceny a skákaly 
na gumovém hradě a nechyběla ani pěnová párty. Naši hasiči poprvé představili slav-
nostní prapor, který byl na místě vysvěcen.  
   
Jednotka požární ochrany (JPO) spadá do místní působnosti, ale může vyjíždět 
i za hranice Prahy 21 nebo do Středočeského kraje. Mají v garážích tři vozy. Nej-
starší je Tatra 148 nedávno zrekonstruovaná. Dále je to největší vozidlo Tatra 815, 
která má nádrž na 9 tisíc litrů vody. Podobnou technikou nikdo v okolí nedisponuje. 
Pohotovostním vozidlem pro menší akce slouží speciál Ford Transit. Další technikou 
jsou vodní čerpadla, rozbrušovačky a pily včetně elektrocentrály.  
 
SDH Újezd nad Lesy se aktivně podílí na různých akcích pořádaných jak MČ 
Praha 21, místními spolky a sdruženími tak i na akcích Masarykovy ZŠ a mateř-
ských škol. Bohužel některé tyto akce se nemohly letos uskutečnit, kvůli kora-
navirové epidemii. 
 

Český rybářský svaz 
 
Újezdská organizace Českého rybářského svazu, má letos 546 členů a z toho 98 
členů z řad dětí a mládeže do 18 let. 
 
 Předsedou je pan Jan Franc a jednatelem pan Aleš Hrubý. Mezi prvními organizacemi 
používají elektronickou evidenci členské základny včetně výdeje povolenek.  
 
Také rybáři pocítili velké omezení činnosti, kvůli pandemii covidu-19. Výborové schůze 
i prodej povolenek a členských známek probíhal v omezených podmínkách. 
Po uvolnění v květnu proběhlo pravidelné školení výboru v rekreačním areálu Jistec. 
Ze zprávy hospodářského odboru vyplývá, že na našich obou rybnících bylo zkrmeno 
5 000 kg obilí a 500 kg suchého chleba. Při výlovu chovného rybníka 16. října 2021 
bylo vyloveno 3 591 kg ryb. Raritou byl sumec albín, který měřil 160 cm a vážil 20 kg. 
V září se rybáři zúčastnili Dnů zdraví, kde si děti mohly vyzkoušet rybolovnou techniku 
i zábavné hry. Během podzimu se podařilo uskutečnit i pravidelné rybářské závody pro 
děti i dospělé.  
.   

Spolek (dříve Občanské sdružení) Újezdský STROM 
 
je dobrovolná nezisková nevládní organizace, která vznikla z iniciativy občanů Újezdu 
nad Lesy v roce 2005, jako občanské sdružení. Dnes je to Spolek pro Trvalý Rozvoj a 
Okrašlování Městské části Praha 21, tedy STROM.  Letos  slaví 16. výročí činnosti. 
 
V čele spolku je tříčlenný výbor a předsedou je Ing. Michael Hartman.Spolek dlouho-
době spolupracuje s Lesy ČR i Lesy Hl. m. Prahy, ostatními neziskovými organi-
zacemi i úřady a hájí veřejný zájem na kvalitním a zdravém prostředí.  
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Těžištěm činnosti je občanské sdružování a dobrovolnictví osob, majících společný 
zájem na ochraně životního prostředí a spoluvytváření veřejného prostoru. Své hlavní 
cíle klade do 13 oblastí, které zahrnují 1. Ochranu přírody, 2. Rozvoj občanské spo-
lečnosti a 3. Obecné okrašlování. 
 
Pro naši kroniku uvedl spolek stručný výběr aktivit za rok 2021.  
 
Klánovická spojka. Záměr dálničního přivaděče, ohrožující poslední volné přírodní 
plochy mezi Klánovicemi a Šestajovicemi, Klánovický les a jeho ochranná pásma, pro-
šel řádným připomínkovým řízením v procesu EIA a veřejným projednáním 19. května 
2021. Dokumentace EIA byla nejprve vrácena zpracovateli k doplnění a vypořádání 
připomínek. 15. července 2021 pak Středočeský kraj přípravu záměru zastavil do 
doby dokončení Pražského okruhu a přeložky II/12. 
 
Přeložka I/12. 2. listopadu 2021 se spolek zúčastnil veřejného jednání o přeložce 
I/12, jímž bylo ukončeno připomínkování záměru v územním řízení na Stavebním 
úřadě v Újezdě nad Lesy. Spolek uplatnil požadavek průchodnosti území pro lidi i pro 
zvířata. Připomínky týkající se nájezdu na Květnici, překlasifikování naší hlavní na nižší 
stupeň a koordinace stavby I/12 s pozastavenou Klánovickou spojkou, nebyly zpraco-
vatelem a radnicí ani pochopeny, ani přijaty. O akci přinesl informaci ÚZ 12/ 2021.  
 
Kácení líp na Václavském náměstí. Zdá se neuvěřitelné, že nějaké správní řízení o 
kácení může dopadnout ve prospěch zachování stávajících stromů. Po několikaleté 
sérii vyjadřování a odvolávání účastníků řízení vzal žadatel-Hl.m. Praha-svou žádost 
zpět, řízení tak bylo v září 2021 ukončeno, lípy na Václaváku se kácet nebudou a 
projekt „revitalizace“ byl upraven tak, aby počítal se stromy, které již na náměstí rostou. 
 
S renomovanými celorepublikovými organizacemi Zelený kruh a Arnika.org po-
kračovali v aktivitách, které mají za cíl zlepšit návrh stavebního zákona,který byl 
přijat před volbami v roce 2021 a který výrazně poškozuje jak ochranu přírody, tak 
například ochranu památek, nebo práva vlastníků. Přispěli jsme ke zmocnění zástupců 
veřejnosti proti developerským změnám územního plánu v Dolních Počernicích, při 
projednání projektu Nákladové nádraží Žižkov a při aktualizaci Zásad územního 
rozvoje Prahy. Podpořili jsme projekt úvalských sousedů na obnovu starých forman-
ských cest. Mlýnská alej mezi Tlustovousy a Úvaly byla vysazena v neděli 28. listo-
padu 2021. Za celý projekt patří velké poděkování především skvělému Petru Urbanovi 
z Úval. U příležitosti Noci kostelů 28. května 2021 v našem farním kostele Povýšení 
sv. Kříže v Kolodějích, přednesli Michal Hartman a Zita Kazdová pásmo z „ekologické“ 
encykliky papeže Františka Laudato sí. 
 
Kampaně Ukliďme svět, ukliďme Česko jsme se v březnu podle platných protiepi-
demických opatření účastnili individuálním úklidem a na 1.máje brigádou společně 
s klánovickou Komisí pro životní prostředí. Nepořádek z lesních cest, okrajů lesa 
a okolí peronů na klánovické i újezdské straně po brigádě odvezl a zlikvidoval ÚMČ 
Praha-Klánovice. 
 
Na základě kladné odezvy z minulých akcí jsme pokračovali v připomínce výročí ná-
vštěvy T.G.M. v Újezdě nad Lesy a zasazení Lípy svobody u příležitosti vzniku 
republiky. Vzpomínkové setkání u Lípy svobody na Staroújezdské v den státního 
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svátku 28. října je zároveň poctou nejstaršímu újezdskému spolku, jímž byl Okrašlo-
vací spolek, založený 9. srpna 1903, který se na přípravě sázení Lípy svobody v roce 
2019 podílel a na jehož činnost okrašlovací spolek Újezdský STROM svým charakte-
rem navazuje. Poprvé jsme tímto způsobem oslavili 100. výročí návštěvy T.G. Masa-
ryka v Újezdě nad Lesy v roce 2019. V roce 2020,za nouzového stavu jsme se pro-
pojili online a předseda STROMu Ing. Michael Hartman k lípě umístil květy svázané 
stužkami v barvě trikolory. V roce 2021 jsme se při dodržení všech aktuálně platných 
nařízení opět sešli „naživo“. Zpěvem státní hymny na závěr setkání zaujali i zahraniční 
dělníky pracující na stavbě domů proti hasičské zbrojnici. Bylo to nečekané a v dané 
situaci velmi slavnostní.  
Veškeré aktivity spolku jsou dokumentovány na webu: 
https://sites.google.com/a/ujezdskystrom.info/strom/ 
 

Újezd nad Lesy: krajina pro život z. s. 
 
Spolek působí v naší obci již čtvrtým rokem. Má tříčlenný výbor a předsedou je Ing. 
Vladimír Klepetko. Dalšími členy výboru jsou Ing. Jitka Carbolová a Ing. Marcel Marek. 
Sídlí na adrese: Sulovická 217.  Hlavním účelem spolku je ochrana přírody a krajiny a 
ochrana veřejných zájmů v Újezdě nad Lesy a jeho širším okolí.   
 
Během roku proběhla II. etapa revitalizace lesíku na Rohožníku v prostoru za Rá-
kosníčkovým hřištěm s cílem zpřístupnit tuto oblast pro rekreaci. Byly odstraněny po-
škozené a napadené dřeviny. Konkrétní úprava pozemku byla provedena v souladu 
s doporučením odborníků z magistrátu a byla dozorována Odborem životního pro-
středí a dopravy MČ Praha 21.  
A co mají v plánu? 
Ve spodní části pozemku směrem k poli bude zachován stávající pás zeleně s několika 
průchody a východní část bude sloužit jako útočiště a zásobárna pro drobou zvěř a 
ptactvo. Středem lesíka povede cesta vysypaná štěpkou. Budou vysazeny nové 
ovocné stromy a přidána krmítka, pítka a cedule s informací o ptácích, kteří se zde 
mohou vyskytovat. Umožní se tak využití pozemku pro vycházky i odpočinek. 
Akce byla hrazena z grantu na podporu projektů ke zlepšení stavu životního prostředí 
Hl. m. Prahy na rok 2021, za spoluúčsti MČ Praha 21. 
 
V sobotu 11. prosince 2021 uspořádali v sále Levelu tradiční setkání pro seniory, které 
nemohlo kvůli pandemii proběhnout jako posezení u stolu s občerstvením, ale pouze 
jako divadlo.Hlavním bodem programu byla autorská divadelní hra o cestě Újezďáků 
za Ježíškem do Betléma. Pod vedením Jitky Carbolové nacvičili hru hlavně zástupci 
Masarykovy základní školy a Sboru dobrovolných hasičů. Zahrály si také děti ze škol-
ního pěveckého souboru Sovičky, které po divadle zazpívali ještě několik písniček. 
Celou akci spolupořádal Svaz postižených civilizačními chorobami.Účast byla cca 100 
osob, které při odchodu dostaly balíček vánočního pečiva a přáníčko od školních dětí. 
 
 
 

Komunitní spolek ÚJEZD.KOM, z.s. 
 

Je to komunitní spolek, který vznikl na přelomu let 2018 a 2019, hlavně za účelem 
podpory a rozvoje sousedského života v Újezdě nad Lesy, obnovení místních tradic, 

https://sites.google.com/a/ujezdskystrom.info/strom/
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realizace sportovních a volnočasových aktivit. Zakládaly ho čtyři ženy a předsedkyní 
spolku je Ing. Hana Mertová. Spolupracujícím fotografem a grafikem je Pavel Dufek. 
 
Spolek v březnu zorganizoval akci „Bábovku pro Bulovku“, během níž v několika 
várkách odvezl zdravotníkům z této pražské nemocnice domácí pečivo a ovoce. Do 
pečení a rozvozu se zapojily tři desítky lidí. „Na Bulovce byli nadšeni a snad jim i chut-
nalo“ říká Hana Mertová. 
 
V neděli 13. června se po roční pauze opět sešli na „Psím plácku“ na tradiční 
sousedské slavnosti „Sousedský den“. Během odpoledne se na sousedském se-
tkání průběžně potkalo několik desítek návštěvníků, probíhalo seznamování, povídání, 
ochutnávání domácích koláčů a grilování. V rámci tohoto dne proběhl i výměnný bazar 
„Vítr v šatníku“, kterého se svým způsobem zúčastnily i děti, které si připravily prodejní 
stánečky s hračkami a knížkami. Děti to velmi bavilo. Mezi tím vším probíhalo hledání 
zlatých oříšků a mincí, malování henou, sportování a dovádění na hřišti. A dospělí tak 
měli klid a možnost si po tak dlouhé době opět spolu popovídat.  
 
V sobotu 18. září proběhla pouliční slavnost „Zažít město jinak“. Psí plácek a při-
lehlé ulice Hulická a Sudějovická se tento den staly dějišrěm zábavy. Ze slepé ulice 
Sudějovické se stalo místo food festivalu. Mezinárodní pokrmy jako boršč a čínské 
knedlíčky, guláš, palačinky, dortíky a jiné dobroty se díky daru sousedů se servírovaly 
bezplastově na porcelánovém nádobí. K pití bylo pivo, víno, burčák, káva a domácí 
limonády. Nechyběla ani zmrzlina a zdobené perníčky. Klobásy a vuřty griloval nejpo-
pulárnější újezdský řezník Libor Nejezchleba. Sedělo se u stolů s bílými ubrusy.  Hu-
lická ulice se proměnila v místo workshopů a prezentaci místních živnostníků, ženy se 
mohly nechat nalíčit, ochutnat domácí džemy a sirupy a obdivovat krásné šperky z mo-
týlích křídel. Děti ocenily roboty,  dva skákací hrady a dětské dílny. Později se křižo-
vatka obou ulic proměnila v podium, kde se střídal hip hop, step, street dance a další 
aktivity. Také se sportovalo a nechyběl ani tradiční bazar oblečení, hraček a knih. 
Tento pouliční festival se mohl konat díky podpoře organizace Auto Mat. Poděkování 
patří všem sponzorům, účastníkům a MČ Praha 21 za finanční podporuPoděkování 
patří také organizátorům, jmenovitě Valerii Stulíkové, Lence Danielové,  Míše Skalní-
kové a Pavlu Dufkovi, kteří realizaci této akce věnovali svůj čas a energii.  
Již druhým rokem probíhá údržba Komunitního plácku Bartoloměj na kterém na pod-
zim uspořádali už tradiční „Dýňování“, dlabání dýní pro dýňové lucerničky. 
 
Svoji činnost prezentují na webových stránkách www.ujezdkom.cz, kde je i odkaz na 
Facebook.. 
¨¨ 
 
 
 

  
Historické kalendárium s koncovkou 1 

 
Na tomto místě, věnuji několik řádků zajímavým výročím nebo událostem které se ode-
hrály v Újezdě nebo blízkém okolí a jejich společným jmenovatelem v letošním roce 
(2021) bude jednička na konci letopočtu.  
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1401 – 620 let – 1.června 1401 potvrzuje král Václav IV.prodej vsi Újezda, kterou koupil 
Martin Rotlev z Koloděj od Zderazského kláštera na dobu svého života a nyní prodal 
sestrám Alžbětě a Dorotě z Vildštejna na dobu jejich života (Národní archiv,inv.č. 
1825). 
1421 – 600 let – skončilo podací právo Zderazského kláštera k újezdskému kostelu 
sv.Bartoloměje. 
1621 – 400 let majitelem Újezda se stává císařský válečný rada Albrecht z Valdštejna. 
1781 -  240 let – majitelem Újezda se stává Alois I. Josef z Lichtenštejna, za něhož se 
začíná psát nová historie Újezda, který byl téměř stopadesát let pustý. Alois I. Josef 
zde dává v roce 1783 postavit 10 dřevěných domků, do kterých přivádí deset němec-
kých rodin. To je počátek nového osídlení Újezda. 
1791 – 230 let. – z příkazu knížete Aloise I. Josefa dostává silnice z Koloděj do Újezda 
(dnešní Staroújezdská) nový vylepšený povrch. V noci z 8. na 9.srpna 1791 jsou na 
zámku v Kolodějích uloženy české korunovační klenoty, koruna, žezlo a říšské jablko. 
Za pruských válek 1743) dala císařovna Marie Terezie odvézt klenoty do Vídně a nyní 
se vracely do Prahy ke korunovaci Leopolda II. českým králem. 
1841 – 180 let – z rozhodnutí císaře Ferdinanda I. je zahájena stavba železniční trati 
z Olomouce do Prahy, aby tak došlo k propojení Vídně s Prahou. Podle údajů stabil-
ního katastru z roku 1841, má Újezd 21 domů a Blatov 11. 
1891 – 130 let – v tomto roce se Újezd oddělil od politické obce Koloděje a měl svého 
starostu a místní zastupitelstvo (jen do roku 1899). 
1901 – 120 let – od 1.ledna 1901 je zavedena korunová měna a místo zlatek a krejcarů 
se platí korunami a haléři. 
1911 – 110 let – 18. října vyhořela hlavní průčelní budova kolodějského zámku a dne 
12. 3. 1911 odsouhlasilo zastupitelstvo postavení nové kamenné zvoničky na dnešní 
Staroújezdské ulici. 
1921 – 100 let – 14. srpen 1921 je datem vzniku samostatné obce Újezd. 
1931 – 90 let – 4.11. byla postavena škola v Sibřině, do které chodily i naše děti. Dne 
26. 11. byla schválena koncese autobusové dopravy firmě G.Krušiny z Říčan přes Ko-
loděje a Újezd nad Lesy do Klánovic a ve stejném roce zahájily provoz dvě soukromé 
autobusové linky do Újezda a Jiren z dnešní Opletalovy ulice v Praze. Dne 23. ledna 
1931 povolila Zemská školní rada vyškolení ze školní obce Koloděje a byla zřízena 
samostatná školní obec Újezd nad Lesy. 
1941 – 80 let – je otevřen újezdský hřbitov a 29.9. 1941 povoluje Okresní úřad v Říča-
nech přečíslování domů v Újezdě nad Lesy a to tak, v Újezdě nad Lesy zůstanou ne-
dotčena čísla 1 – 300 a v Blatově čísla 301 – 450. Od čísla 451 budou nové domy 
číslovány vzestupně, bez ohledu kde se nacházejí. První nové celoobecní popisné 
číslo 451 dostává pan Stanislav Kopáček z Blatova. 
1951 – 70 let – v obci je založena Pionýrská organizace a v mateřské škole je zaveden 
celodenní provoz, protože se řada matek zapojila do výrobního procesu. Je zastaven 
provoz čerpací stanice u restaurace p. Lněničky na Blatově. 
1991 – 30 let – byla dokončena stavba 16 třídní školy v Polesné ulici. Stavba byla 
zahájena v roce 1986. 
2001 – 20 let – 5. dubna 2001 převzal starosta Újezda nad Lesy pan Jan Slezák z ru-
kou předsedy Poslanecké sněmovny p. Ing. Václava Klause udělení znaku a praporu 
naší Městské části Praha 21 – Újezd nad Lesy. A 1. července 2001 vzniká samostátný 
správní obvod Praha 21 s plnou státní správou, kterou úřad MČ Praha 21, Starokláno-
vická 260 vykonává i pro katastrální území Klánovice, Běchovice a Koloděje.Základní 
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škola byla rozšířena o novou přístavbu k původní budově v parku, včetně divadelního 
sálu. Při letošním sčítání lidu má Újezd nad Lesy 7116 obyvatel 
2011 – Při letošním sčítání lidu má Újezd nad Lesy 10 215 obyvatel. Přírůstek obyvatel  
za desetileté období činí 3099 obyvatel. 
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